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Intr-o scrisoare adresată nu 
mult ziarului nostru, un cititor 
povestea următoarea întîmplare:

„In mai toate gările, scrie el, 
există afișe îmbietoare care sfătu
iesc pe cetățeni că cel mai bun 
prieten într-o călătorie este cartea. 
Am urinat acest îndemn. Urcîn- 
tu-mă în trenul auto-motor care 
circulă între Galați și București, 
speram să-mi petrec în mod plăcut 
timpul cît durează călătoria, cufun- 
dindu-mă în lectura unei cărți- Ani 
avut însă o deziluzie. In întregul 
(vagon nu ardeau decît două becuri 
palide, care abia dacă reușeau să 
imnrăștie puțin întunericul.

Se pare că organele C.F.R. nu 
sînt de acord cu sfatul de pe afișele 
amintite** — își încheiea cititorul 
scrisoarea.

Fără îndoială că întîmplarea din 
trenul Galați-București nu poate fi 
generalizată, după ctim nu au un 
caracter general nici alte defici- 
-ențe care mai dăinuie pe alocuri 
în transportul pe calea ferată. Pro
gresele făcute în ultimul timp în 
direcția unei deserviri cît mai civi
lizate a călătorilor, exigența în 
mod justificat sporită a acestora 
față de condițiile de transport, fac 
însă ca și aceste lipsuri aparent 
mărunte să fie foarte neplăcute, în
lăturarea lor fiind o necesitate im
perioasă-

De cele mai multe ori lipsurile 
existente se datoresc spiritului bi
rocratic, lipsei de inițiativă și de 
interes pentru buna deservire a că
lătorilor, din partea unor lucrători 
din aparatul căilor ferate. Această 
stare de lucruri este favorizată de 
controlul insuficient și de surprin
zătoarea îngăduință cu care orga
nele superioare ale Ministerului 
Căilor Ferate trec peste aceste pro
bleme „neglijabile".

De ce de pildă gara din Cîmpia 
Turzii sau cea din Craiova sînt în
tr-o asemenea stare de necurățenie 
îneît numai plăcere nu poate face 
unui cetățean să aștepte acolo un 
tren? Oare aceasta este o problemă 
atît de grea îneît să nu-și găsească 
rezolvarea? Exemplul felului în 
care este întreținută gara Sighi
șoara bunăoară, sau numeroase alte 
gări din țară dovedește contrariul. 
Este nevoie însă de o mînă de gos
podar, cu dragoste pentru locul lui 
de muncă, pentru miile de oameni 
ce se perindă zilnic prin gară. '

întrebări ca cea de sus se pot 
pune multe. De ce unele trenuri în
târzie fără nici o justificare? De ce 
pe alocuri în gări camera „mamei 
și copilului*1 s-a transformat în 
orice, afară de scopul pentru care 
a fost înființată? De ce unii con
ductori și controlori au o atitudine

necorespunzătoare 
călător? întrebări 
mai multe ori este 
întrucît nu există nici 
condiții obiective care să motiveze 
aceste stări de lucruri-

Numeroase deficiențe persistă 
încă și la casele de bilete. Călătorii 
se plîng adesea că ghișeele din 
gări se deschid abia în preajma so
sirii trenurilor, ceea ce provoacă 
îmbulzeală și discuții, că uneori 
tichetele de locuri se dau „pe sprin
ceană**, că unii casieri uită să dea 
rest, cazul casierei Constanța Ian- 
culescu din Ițcani, de exemplu. La 
Suceava, Biroul Oficial de Voiaj 
este instalat într-un local cu totul 
necorespunzător. In unele vagoane- 
restaurant se servește un menu ne
corespunzător și sortimente reduse 
de alimente. Pe alocuri în gări 
chioșcurile de ziare stau închise 
tocmai la ore cînd trec trenurile.

Iată o seamă de lucruri mărunte 
în aparență, dar importante în rea
litate. Remedierea acestor lipsuri 
ar duce la asigurarea unor condiții 
și mai bune de călătorie pe calea 
ferată. Pentru aceasta nu se cer 
nici fonduri de investiții, nici com
plicate măsuri organizatorice. Este 
nevoie doar mai multă dragos
te, mai multă preocupare, pen
tru numeroșii oameni ai muncii 
care umplu în fiecare zi trenurile 
de călători, se cere mai mult spirit 
gospodăresc din partea lucrătorilor 
din căile ferate, indiferent de gra
dul de răspundere al muncii lor.

Se cere în același timp un con
trol mai sistematic și o exigență 
sporită din partea conducerii Mi
nisterului Căilor Ferate. Organele 
de control ale ministerului au dato
ria de a trage la răspundere 
toți acei care, neglijînd 
oamenilor muncii care 
zilnic cu trenul, creează 
prestigiului căilor noastre 

îmbunătățirea muncii personalu
lui ceferist';" nu este însă singurul 
factor de care depinde ridicarea pe 
o treaptă superioară a condițiilor 
de transport. In egală măsură in
fluențează și felul în care călătorii 
înțeleg ei înșiși să sprijine această 
acțiune. Dacă toți cetățenii care că
lătoresc pe calea ferată ar privi va
goanele ca un bun al lor, al tutu
ror, dacă s-ar îngriji să le păstreze 
curățenia, dacă ar respecta regula
mentul de călătorie, sarcinile per
sonalului care deservește trenurile 
ar fi considerabil ușurate.

Există toate condițiile pentru ca 
pe zi ce trece călătoria pe calea fe
rată să fie tot mai plăcută, tot mai 
comodă. Rămîne doar ca toți cei in
teresați să-și aducă aportul la a- 
ceastă acțiune.

pe 
interesele 
călătoresc 
prejudicii 
ferate.
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Motoare romîneșfi produse în serie

Pe poarta uzinelor „23 August" ies zilnic tot felul de mașini și 
motoare, menite să satisfacă în măsură tot mai mare cerințele industriei 
noastre în plini dezvoltare.

In clișeu : La bancul de probe maistrul Gheorghe Dinu împreună 
cu Ion Stan și Marin Seceleanu, urmărind rodajul motorului cu 12 cilin
dri in V, de 450 fiP, produs în scris. Foto : NICU VASILE

Discută cifrele de plan ale anului 1956
ARAD (de la corespondentul nos

tru). In cadrul unor consfătuiri care 
s-au ținut zilele trecute, muncitorii, 
tehnicienii și funcționarii de la uzi
nele textile „30 Decembrie" din Arad 
au discutat cifrele de plan pe anul 
1956 și au făcut o serie de propuneri 
în vederea înfăptuirii lor.

In vederea dezvoltării succeselor 
dobîndite pînă acum numeroși munci
tori și tehnicieni au făcut în cadrul 
acestor consfătuiri propuneri prețioase 
pentru îmbunătățirea mu-ncii. Filato-

rul A. Leucovicî, de pildă, a propus 
să fie înlocuite fusele descalibrate și 
s-a angajat să reducă cu 100 la sută 
fusele inactive; Friederich Feher, șeful 
secției țesătorie, a făcut propunerea 
să se mărească sala de lucru a țesă- 
toriei și să se extindă mecanizarea la 
transporturi prin folosirea autocarelor 
electrice.

In urma discutării cifrelor de plan 
pe 1956 și a propunerilor făcute de 
muncitori, conducerea uzinri a și 
cut la întocmirea unor proiecte.

Fruntașă pe țară
CONSTANȚA (de 

tru). — Ieri, într-un cadru 
Uniunea regională a cooperativelor de 
consum Constanța, a primit Steagul 
Roșu' de fruntașă pe țară.

Ia trimisul nos- 
festiv,

0 nouă piesă 
romînească

tre-

Printre realizările dobîndite 
cursul acestui an, Uniunea regională 
Constanța a îndeplinit în proporție 
de 143 la sută pianul de achiziții, 110 
la sută planul de desfacere și 109,8 
la sută fondul social.

în

Finalele crosului de mase 
Să întîmpinăm 7 Noiembrie"

Intr-un cadru sărbătoresc, duminică 
a luat sfîrșit pe Hipodromul Băneasa 
populara competiție sportivă crosul de 
mase „Să întîmpinăm 7 Noiembrie". 
Deși timpul a fost rece, numeroși 
spectatori au venit să asiste la între
cerea celor mai buni 400 de crosiști ca
lificați. din sutele de mii de tineri și 
tinere care au participat la întrecerile 
preliminare ale competiției. Printre 
finaliști se găseau muncitori, țărani 
colectiviști, funcționari, elevi, militari, 
studenți din .toate regiunile țării.

Rezultatele înregistrate au scos în 
evidență forma bună și pregătirea se
rioasă în vederea finalelor a crosiști- 
lor din regiunea Pitești. Ei au reali
zat excelenta performanță de a se cla
sa pe primul ioc în trei din cele patru 
probe disputate. Aceasta este o dova
dă: a muncii temeinice de pregătire și 
a voinței de victorie care i-a animat 
pe tinerii atleți din diferitele centre 
ale regiunii Pitești.

Iată cîștigătorii celor 4 probe : juni
oare (1.000 m.) : individual: W. Kli- 
men (reg. Stalin) ; pe echipe : Recolta 
Boțești (reg. Pitești) ; juniori (3.000 
m.) : individual :. Florea Lupan (reg. 
București) ; pe echipe: Școala medie

La trecerea unui obstacol

In cinstea zilei de 7 Noiembrie
și a Congresului partidului

In regiunea Pitești 
însămînțârile se apropie de sfîrșit

PITEȘTI (de la corespondentul nostru). — Din satele 
și comunele regiunii Pitești sosesc noi vești despre a- 
vîntul cu care lucrează oamenii muncir la însămînțarea 
păioaselor de toamnă. Pină la data de 30 octombrie în 
întreaga regiune s-a însămînțat peste 93 la sută din su
prafața planificată. Fruntașe sînt raioanele Topoloveni și 
Găești unde sarcinile de plan au fost deja îndeplinite. In 
raioanele Costești, Slatina, Vedea, Curtea de Argeș s-au 
însămînțat peste 94 la sută din suprafețe.

★
La succesele pe care oamenii muncii de pe ogoarele 

regiunii București le obțin în cinstea zilei de 7 Noiembrie 
și a celui de al Il-Iea Congres al P.M.R. s-a adăugat o 
nouă victorie : în seara zilei de 29 octombrie, colectiviștii 
iși țăranii muncitori cu gospodării individuale din raio
nul Vîrtoape au terminat însămînțările, 
fruntași pe regiune.

situîndu-se astfel

Schimb de onoare 
la uzina „Tudor Vladimirescu*1

însuflețit de rezultatele obținute pînă acum în construi
rea de mașini necesare agriculturii, colectivul uzinei me
talurgice „Tudor V'adimirescu" din Capitală a realizat in 
ziua de 29 octombrie, ziua schimbului de onoare în 
cinstea lui 7 Noiembrie, 4 batoze și 8 remorci peste plan.

La acest rezultat au contribuit toate secțiile uzinei^ 
Secția strungărie, de pildă, condusă de comunistul Tra
ian Bodea, a depășit norma cu 250 la sută. Printre frun
tași se situează comunistul Dionisie Bertelan și utemistul 
Aurel Pavel. In ziua schimbului de onoare secția batoze, 
condusă de comunislul Dumitru Constantinescu, care a 
asigurat aprovizionarea secției cu materialele necesare și 
a îndrumat pe ceilalți maiștri din secție, a obținut o de
pășire de 139 la sută. S-au evidențiat brigada condusă 
de utemistul Teofil Popa și cea condusă de utemistul 
Constantin Dănescu, organizator de grupă sindicală. Bri
gada de femei de la împletit trioare, condusă de Viorica 
Dumitrescu și-a depășit planul cu 180 la sută.

La
ORAȘUL STALIN. — La propune

rea comuniștilor, în cinstea Congresu
lui partidului, constructorii de trac
toare de la uzinele „Ernst Thâlmann" 
din Orașul Stalin au discu-tat în or
ganizațiile de bază și în grupele sin
dicale posibilitatea aplicării și .în în
treprinderea lor a inițiativei petroliș
tilor de la sonda 1109 Moinești, de 
ridicare a muncii schimbului de noap
te la nivelul celui de zi.

La oțe’.ărie, unde sînt create condi-

Noi
PETROȘANI.—Luptînd pentru a tra

duce în viață angajamentele luate în 
cinstea zilei de 7 Noiembrie și a 
Congresului partidului, muncitorii de 
pe șantierele de construcții din Val' a 
Jiului obțin frumoase succese în 
muncă.

Zilele trecute constructorii din Petro
șani au dat în folosință 12 apartamente 
din blocul nr. 5. Acum ei execută ulti-

nivelul schimbului de
ții optime, muncitorii au hotărît să 
dea cu 7 sulă mai multă producție- 
marfă în schimbul de noapte decît în 
schimbul de zi. Pentru aceasta, oțe- 
larii sprijiniți de inginerii V. Kova- 
cevici, Victor Niță și Hie Dumitrescu 
au luat măsuri din timp pentru a 
aproviziona locurile de muncă cu fier 
vechi și alte materii necesare schim
bului de noapte pentru funcționarea 
din plin a tuturor cuptoarelor elec
trice. In același -timp, muncitorii din 
secția maistrului Teodor Jeamăneagră

zi
au Confecționat .toate formele necea 
sare pentru turnarea oțelului. In noap
tea de 29 spre 30 octombrie, cînd s-a 
aplicat pentru prima dată această ini
țiativă prețioasă datorită muncii în
suflețite a oțelarilor schimbul de 
noapte a dat cu 9 tone mai mult oțel 
de bună calitate decît schimbul de zi..

Și muncitorii din atelierul 'curăță
torie și tratamentul pieselor turnate 
au reușit să dea în aceeași noapte 
cu 1264 kg. mai multe piese decît 
schimbul de zi.

construcții pentru mineri
mele lucrări de finisare la cele’alte 24 
de apartamente din blocul nr. 5 și la 
restul de 18 apartamen e d n blocul nr. 
10, care vor fi date în folosință peste 
cîteva zile. Pe celelalte șantiere d n 
Valea Jiului sînt în curs de terminare 
numeroase magazine. Astfel, la Vulcan 
și Petrila sînt complet gata 6 maga
zine, clădite la parterul unor blocuri 
din nou', cartier muncitoresc. Alte 6

magazine și un nou restaurant sînt în 
curs de terminare la Lonea și Uri- 
cani.

Pe șantierele de construcții se mun
cește intens ca pînă la 23 decembrie să 
fie date în folosință minerilor încă 580 
de apartamente, două noi cinemato
grafe și alte construcții cuprinse în 
angajament. > <

_ (Agerpres).

Angajamentele sfaturilor populare
CRAIOVA (de la corespondentul 

nostru). Mobilizînd tot mai mulți oa
meni ai muncii în acțiunea de gospo
dărire a satelor și orașelor, sfaturile 
populare din regiunea Craiova s-au 
angajat ca, în cinstea celui de al 
II-lea Congres al Partidului, să obțină 
noi succese în muncă.

Angajamentele privind sectorul in
dustriei locale prevăd, printre altele, 
terminarea construcțiilor la fabrica de 
cărămizi din Băilești, construirea a 
două mori în comunele Bengești, raio
nul Novaci, și Dozești, raionul Olteț 
și construirea unui nou cuptor, tip 
furnal, de ars varul, la Vîrciorova.

In sectorul gospodăriei comunale, 
se va îmbunătăți deservirea locali
tăților Plenița, Calafat, Corabia și 
Sirehaia cu energie electrică.

In orașul Craiova se vor termina și 
da în folosință două noi blocuri mun
citorești cu un număr de 36 aparta
mente. Pri.n reparații și lucrăr; noi 
vor fi pavate 30.000 m.p. trotuare 
și 70.000 mp. ca'darîm. In același 
timp, vor fi executate reparații capi
tale la șosele pe o lungime de 40 km. 
și vot fi refăcute 24 poduri de lemn și 
beton armat. Dealungul ș osele'.or și

drumurilor comunale vor fi -plantați 
18.000 pueți -de pomi fructiferi.

Prin autolmpunere vor fi construite 
113 școli și 15 localuri de cămine cul
turale, iar în orașul Craiova va fi ter
minată construcția localului Filarmo
nicii de stat.

★
ORAȘUL STALIN (de la corespon- 

dentul nostru) Pentru a întîmpina 
cel de al doilea Congres al partidului 
cu noi realizări în muncă, sfaturile 
populare din regiunea Stali-n, și-au luat 
o serie de angajamente. Astfel în in
dustria locală planul va fi îndeplinit 
pînă la 20 decembrie 1955, dîndu-se în 
cursul trimestrului IV al acestui an 
produse în valoare de 47.000.000 lei. 
In orașul Cisnădie, va intra în func
țiune a nouă fabrică de piine, iar la 
Dumbrăveni se vor construi încă două 
cuptoare.

Hala pentru fabricarea bacheliteî da 
la Mediaș v.a fi terminată, iar în Ora
șul Stalin va lua ființă o spălătoria 
industrială. Pentru dezvoltarea creș
terii animalelor, în raioanele Făgăraș 
și Tîrnăveni vo.r fi organizate două 
întreprinderi agrozootehnice. Totodată 
la întreprinderea agrozootehnică din 
orașul Agnita, se va amenaja încă un 
eleșteu pe o suprafață de 90 ha.

Tot în cinstea Congresului P.M.R. 
vor fi terminate prin autoimptmerepînă 
la 1 decembrie, 35 școli, 36 cămine cul
turale, 44 poduri, 29 grajduri comunale 
și alte 77 lucrări. De asemenea vor mai 
fi date în folosință numeroase cons
trucții pentru agricultură în gospodă
riile agricole colective: 16 grajduri, 6 
maternități pentru scroafe, 12 magazii 
pentru depozitarea cerealelor și 8 
saivane. J

Scrisoare deschisă

Vîlcea (reg. Pitești) ; 
m.) individual: E- 
(reg. Constanța) ; pe 
Rm. Vîlcea (reg. Pl-

de 10 ani Rm. 
senioare (1.500 
lena Gheorghe 
echipe : Voința
tești) ; seniori (6.000 m.) pe echipe: 
Dinamo Orașul Stalin.

Dupg cea dintîi premieră a sta
giunii actuale — piesa „Preludiul" 
de Ana Novac, prezbntată la Tea
trul Tineretului — o nouă piesă ori
ginală a intrat In repertoriul tea
trelor din Capitală. Este vorba da 
piesa „La ora 6...“ de Petru Du- 
mitriu și Sonia Filip, care 6e Joacă 
de cîteva zile pe scena Teatrului 
Armatei (sala Magheru). Regla a- 
cestui nou spectacol este semnată 
de George Rafael.

In clișeu: O scenă din actul I.
Foto : AGERPRES

★

[ Să ne cunoaștem patria!

In țara noastră sînt multe tocuri 
frumoase și multe așezări, trainice fău
rite de oameni, dar din toate cite sînt, 
puține au faima Cotnarului. Barem a- 
tunci cînd e vorba de bunurile alese 
pe care (ara noastră le face, Cotnarul 
are totdeauna loc de cinste. Străinii 
și pămîntenii care au însemnat cite 
ceva, în scrierile lor, despre Moldova, 
n-au putut să nu stăruie, cu vorbă de 
mare laudă, la Cotnari. Orice vor fi 
fost ei, preoți misionari, neguțători 
ori diplomați, toți, fără osebire, au 
găsit de cuviință să cinstească ca pe 
un lucru de seamă intllnit în părțile 
noastre, vinul de Cotnar. Și din cele 
mărturisite nu s-ar părea c-au judecat 
după vorbele oamenilor ci mai cu sea
mă după îndelungată și plăcută cer
cetare. Așa îș lfoa.fi făcut părerea, fără 
îndoială și Petru cel Mare, țarul Ru
siei, care, după cum povestește bătri- 
nul Neculce, la masa domnească de la 
lași „se ospăta și se veselea prea 
frumos cu vin de Cotnar" și „lăuda 
vinul foarte". Lăudat, pomenit în a- 
mintiri plăcute și felurit,, snoave, Cot
narul, umila așezare de pe dealurile 
din vecinătatea Hlrlăului, a intrat în 
istorie.

Despre biserica veche, bănuită ctitorie 
a lui Ștefan cel Mare, despre cea din
tîi „academie" pe care aventurierul 
Heraclide Despotul a întemeiat-o la 
Cotnari, se știe și se vorbește mult 
prea puțin. Despre stejăriștile de odi
nioară care, după cum povestește cro
nicarul, ar fi fost făcute cu rușinarea 
prinșilor de război, despre documen
tele vechi și urmele trecutului, la fel 
de puține lucruri se spun. Despre Cot
nari, tot omul vorbește cu un singur

colegii de promoție| ai inginerului agronom Octavian FodorC- 5

c
unde se 
Dimitrie 

de trei

înțeles : un loc din Moldova 
face vin nemaipomenit. Nici 
Cantemir, acum mai bine 
veacuri, n-avea o altă părere. Cel pu
țin în „Descriptio Moldaviae" spune 
despre Cotnar că este : „un tîrg prin 
nimica alta mai însemnat, decît prin 
vii alese, care întrec desigur pe toate 
celelalte".

Vinul a făcut și face faima Cotna
rului ; el cinstește locul. Dar nu-i mai 
puțin adevărat că to.t așa cum vinul 
dă faima locurilor acelea, ele dau 
viilor putere să rodească viță de soi. 
Cu alte cuvinte, Cotnarul e vestit 
prin vin bun și vinul e bun pentru că 
se face la Cotnari. De ce? s-ar putea 
întreba unii. Simplu de tot: pentru 
că dealurile de la Cotnari au un anu
me soi de pămlnt, în care vița de vie 
găsește hrană, aleasă și apoi, tot aces
te dealuri sînt in așa fel așezate, de 
primesc multă lumină de la soare. Din 
tainice prefaceri subpămîntene, din 
nevăzută lucrare în frunze și în cior
chinii de aur, s-alege puterea poame
lor de la Cotnari. Puterea acelor poa
me care dau vinul parfumat și îmbie
tor, mai drag Dabijăi-Vodă decît dom
nia Aloldovei, Hazul din stihurile lui 
Emineșcu și oftatul de după moarte 
al bețivului voovod s-ar părea că spun 
un dram de adevăr:

Cîind eram vodă la Moldova 
Hălăduiam pe la Cotnari, 
Vierii tjoți îmi știau slova 
Și-aveam și grivne-n buzunar...

laAdevărul e că cine-a băut vin de 
Cotnari, greu e să-l uite. După cum 
și mai greu uită cel care și-a'tras su
flarea intr-un cofăel, cu must proaspăt

ori, mal norocos, a băut, pe așezate, 
vin din cel vechi.

Dar pentru o șl mal bună înțele
gere, îngăduit fje-mi să pomenesc ia
răși de Dimitrie Cantemir, care pre
țuia vinul de la Cotnari. „îndrăznesc 
să afirm — scria el — că este mai 
tare și mai bun dealt toate vinurile eu
ropene, chiar și decît Tokai. Astfel, 
dacă se ține trei ani într-o pivniță a- 
dlncă de piatră, cum se face la noi, 
în al patrulea an se face așa de tare, 
că ia foc ca rachiul Cel mai tare de 
cap abia poate să bea al treilea pa
har de vin și îndată se îmbată, dar 
nu are dureri de cap".

Cele spuse de învățatul domn mol
dovean arată, socct, și prețul podgo
riilor de la Cotnari. însemnate bo
gății, ele au fost totdeauna ispită 
mare. Domnii Moldovei le dădeau în 
paza și administrarea nemijlocită a 
marelui paharnic — treaptă înaltă de 
boierie. Mai tîrziu, podgoriile Cotna- 
rUlui, au trecut, fărâmițate, din m.itii 
lacome în altele și mai lacome. Pentru 
viile de aici se purtau ani de-arîndul 
judecăți peste judecăți. In vreme ce 
vierii din Cotnari, cei care din lată în 
jiu moșteneau meșteșugul viilor și tai
nele podgoriilor, trăiau intr-un lanț de 
cătune viața amărîtă a tuturor trudi
torilor pămîntului. De bucurie aveau 
parte, poate, în vremea culesului, în 
voioșia cîntecului care umplea văzdu
hul. Dar iernile, cătunele tăceau și 
nevoia se strecura ghimpe în suflete. 
Ca peste tot locul, și la Cotnari, via
ța celor care împlineau cu silnicie a- 
vuțiile altora era săracă, umilă, amă- 
rltă, Vrăjmășia dintre stăpînii Cotna-

n-au putut-o îndupleca. Ulei Județele 
aspre, nici momelile.

Acuma dacă urci la Cotnari, peste 
dealurile largi, tolănite leneș la soare, 
afli că vestitele podgorii sînt ale sta
tului, bun al nostru, al tuturora; gos
podăria agricolă de stat Cotnari. 
Și dacă poposești, mai afli mul
te. Ți se mai spun și acum povești 
despre vinul cel vechi, care se ține nu
mai In cămașa lui, ți se arată la locul 
paraclisului ruini de pivniți păstrate, 
cum spun unii, de pe vremea bunului 
Ștefan Vodă. Dar odată cu cele de de
mult, asculți și cele noi despre Cot
nari. Și afli că aici, In locul unde se 
face vinul vestit, mulți oameni fac 
cercetări, potrivesc soiuri alese, stu
diază solul, căldura. Specialiștii mun
cesc alături de podgorenii bătrlni, buni 
cunoscători și, împreună, se străduiesc 
să facă din Cotnari prilej de sporită 
mîndrie pentru viticultura din țara 
noastră.

Dealungul veacurilor, Cotnarul a 
trecut cu faima și istoria lui, pină-n 
vremea noastră. A cunoscut marea 
dușmănie a celor care pentru un 'po
gon de vie erau în stare să facă fără 
șovăială moarte de om. A cunoscut 
dragostea celor care lucrau în trecut, 
pentru plată de batjocură, dar care 
acum zece ani stăpîni, l-au luat In 
seama lor ca pe un bun drag. In anii 
ce vin, podgoriile vestite cm să-și 
crească rodul. De la Cotnari avem să 
primim spre bucuria noastră, sticle 
cu pecete, așa cum se cuvine vinului 
de soi. Și avem să spunem atunci, ca 
și acum, că in suișul anilor, bătrânul 
Contari întinerește odată cu toată via- 

I ța țării.
rului și truditorii lui, nimic, șl nimeni] VIRGIL DANCHJLESCU.

Am ales acest mijloc ciudat de 
corespondență tocmai în interesul 
fastului dvs. coieg de facultate, cu 
care ați petrecut patru ani de zi e 
la Cluj. Sînteți și dvs. tineri ingi
neri agronomi care 'lucrați în di
ferite colțuri ale țării, ajutați oa
menilor muncii de pe ogoare în 
lupta pentru cucerirea de recolte 
bogate, pentru făurirea unei vieți 
noi, îmbelșugate. Tocmai de a-, 
ceea nu vă poate fi indiferent ceea 
ce se petrece cu colegul dvs. Octa
vian I-odor. înainte de toate să vă 
spunem unde se află: la Brînoove- 
nești — o frumoasă comună de pe 
valea Mureșului, raionul Reghin. 
E inginerul punctului agricol și 
are în raza lui de activitate gospo
dăriile colective din Ideciu de Jos 
și Ideciu de Suiș. întovărășirea 
din satul Idicel, gospodăriile indi
viduale ale țăranilor muncitori din 
Brîncovenești, etc. E cam multișor 
de cînd toglnmiil agronom Fodor 
a fost -pus în această muncă de 
răspundere. De atunci, la secția 
agricolă a sfatului popular raional 
Reghin au- sosit 35 de reclamați! 
în scris și ou mult mai multe re
clamagii și plingeri verbale. Nu e- 
xistă ședință în care să nu se scoa
le cineva de la Ideciu de Jos sau 
Idicel, și să nu vorbească despre 
superficialitatea inginerului Octa
vian Fodor, despre lipsa -de răs
pundere de care dă dovadă în mun
că. La gospodăria colectivă din I- 
deciu de Jos nu -se deplasează cu 
lunile. La întovărășirea din Idicel 
dacă a fost de două ori. In schimb 
la Tg. Mureș pleacă de 2-3 ori pe 
săiptămînă. Se vorbește că cel mai 
mare necaz al -tînărului inginer a- 
gronom este acela că pe asfalt și 
trotuare de piatră nu crește nici 
grîul nici porumbul. Cei care răs
pund de munca lui, — inginerul 
Csengeri, șeful secției agricole ra
ionale și inginerul șef al direcției 
agricole regionale, Ion Ctmpeanu 
— care nu sînt cu mult mai bă- 
trîni decît el — deci înțeleg toane
le sale „tinerești" au încercat foar
te multe metode pentru a-1 trezi 
la realitate. Au vorbit cu el perso
nal, între „-patru ochi", l-au criti
cat în ședințe — poate, poate cri
tica colectivă îi va trezi conștiin
ța. A fost criticat de vreo trei ori 
și în ziare'.e regionale cu speranța 
că se va îndrepta. S-a stat de vor
bă ou tatăl tînăruilui inginer, un 
om cinstit, care mulțumise p'.in de 
recunoștință regimului democrat- 
popular că prin acordarea burse
lor i-a permis fiului 6ău să ajun
gă om învățat. Fiind tras la ră«->

pundere de părinți Octavian Fodor 
s-a supărat pe tatăl său și nu 
mai vrea să știe de el. Tînănul in
giner are un salariu wuimos. Tova
rășii de la raion s-au gînd-it să-l 
retrogradeze pe o perioadă de 
timp cu o clasă de salarizare. A- 
cum ing. Octavian Fodor umblă 
cu „amenințări" că-și dă demis'a, 
pleacă de la puimctuil agricol d m 
raion. Dacă ar fi lucrat măcar 
ceva — poate s-ar răzgîndi tova
rășii. Dar acum, atît opinia celor
lalți tineri ingineri și tehnicieni, 
cît și a țăran iilor muncitori pe care 
ar fi trebuit să-i ajute îi este atît 
de potrivnică î-neît Octavian. Fo
dor este amenințat eă-și piardă 
definitiv încrederea oamenilor.

Poate că și dvs. foștii lui colegi 
de promoție, veți spune: „De ce 
atîta vîlvă î.n jurul lui Octavian 
Fodor? Dați-d afară și gata". 
Dealtfel de această părere au mai 
fost și aJți colegi de muncă. Poate 
că așa ar trebui să se procedeze. 
Dar e vorba despre un tînăr specia
list în care poporul a investit mult. 
E vorba de un inginer agronom 
care acum — în regimul nostru 
— are posibilități nelimitate de 
muncă, de creație. Poate fi ceva 
mai frumos decît să-i înveți pe 
oameni și să-i ajuți în lupta pen
tru a cuceri de la natură cît mai 
multe bogății, pe care să le pună 
apoi în slujba poporului, a propăși
rii patriei? Șeful secției agricole 
raionale — tînănul inginer Csen- 
geri ne-a spuis că Octavian Fodor 
deși pare insensibil față de păre
rile colegilor de muncă, prețuiește 
încă și acum prietenia și părerile 
foștilor colegi de facultate. Poate 
dvs. l-ați putea ajuta să înțeleagă 
ce înseamnă misiunea unui ingi
ner agronom. Impărtășiți-i din 
experiența munci.i dvs., scrieți-1 
despre greutățile de care v-ați lo
vit fără îndoială cu toții, despre 
succesele pe care le-ați obținut. 
Spuneți-i că este un om netrebnic 
acela care nesocotește tot ceea ce 
a primit de la popor și nu resti
tuie nimic poporului.

Scrisorile și vizitele îl vor gări 
ușor. Vă dăm și adresa exactă: 
ing. agronom Octavian Fodor, sfa
tul popular al comunei Brîncove- 
nești, raionul Reghin, Regiunea A- 
utonomă Maghiară".

Speriind 
va deveni 
vă salută

că inginerul Fodor nu 
pînă la urmă un rebut, 
tovărășește.
V. KONYA

Corespondentul „Romlniel libere’ 
în Regiunea Autonomă Maghiară

lfoa.fi
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Să folosim pe deplin posibilitățile locale, să stimulăm inițiativa obștească!

Pentru o cît mai bună aprovizionare
PO CU „milionari

faceți cu banii dumneavoastră ? 
ridică ușor din umeri, ochii lui se miș-

a oamenilor muncii
îh iiltilTiîî âfti, tn batonul Rîmnlcli 

Vîlcea ca și în alte raioane ale țării, 
aii luat ființă noi fabrici moderne cate 
pfeluerează lemnul și fructele, altele 
sînt în curs de construire, au aparul 
instituții de cultură noi.

Față de această dezvoltare a raio
nului și implicit a creșterii populației, 
și ținînd seama de faptul că în raion 
mai există cîteva stațiuni balneo-cli- 
matice frecventate tot anul de mii de 
oameni ai muncii, sfatul popular ra
ional se preocupă îndeaproape de asi
gurarea unei cît mai bune aprovizio- 
nări cu diferite produse (materiale de 
construcții, alimentare, bunuri de iarg 
consum) a orașelor și comunelor din 
raion, folosind în măre măsură resur
sele locale existente.

Pentru a cunoaște activitatea comi
tetului executiv în această privință 
ne-am adresat tov. Dumitru Jianu. se
cretarul comitetului executiv al sfatu
lui popular raional care a răspuns la 
mai multe întrebări.

ÎNTREBARE : Cum s-a preocupat 
sfatul popular raional de punerea 
în valoare a bogățiilor locale 2

RĂSPUNS : Pentru valorificarea 
resurselor locale noi am antrenat ma
sele largi de cetățeni la această ac
țiune. De un real folos ne-au fost de
putății, comisiile 
cetățeni care au 
tățeni la o serie

Ținînd seama
țos al raionului nostru, s-a reușit 
să se pună în valoare cantități ma
sive de material lemnos, piatră, var, 
nisip și alte materiale pentru con
strucții. Aceste materiale au folosit 
atit la efectuarea lucrărilor din auto- 
impunere, cit și la aprovizionarea oa
menilor muncii care-și construiesc sau 
repară locuințele.

In comuna Zmeurătu de pildă, s-au 
confecționat și ars 35.000 bucăți cără
mizi prin valorificarea resurselor lo
iale și munca cetățenilor. Același lu
cru s-a întîmplat iși în comuna Dobri- 
ceni unde se execută lucrări de elec
trificare, cele mai multe materiale ne
cesare construcției uzinei procurîndu- 
se pe plan local,

de femei, activele de 
mobilizat mii 
de lucrări.

de caracterul

de ce

rn un-

Manifestări muzicale { 
în Capitală

Marți 1 noiembrie, oro 19.45 va a- 
vea loc în sala Ateneului R.P.R con
certul extraordinar al Orchestrei Sim
fonice Rtxdib cu un program consacrat 
m întregime operei marelui compozi- 

SEf<GHEI S. PROKO- 
rlLv. Dirijor: Ni oala i Anosov, maes- 
tru emerit al artei din R.S.F.S.R. Pro
gramul cuprinde Suita a Il-a de ba
let „Romeo și Julietă", Concertul nr. 
3 in do major pentru pian și orches
tră (Solist: lacov Zak, laureat al con
cursurilor unionale și internaționale de 
pianiști, solist al Filarmonicii din Mos
cova) și Simfonia a Vil-a în do diez 
tfiinor.

Tot marți 1 noiembrie, ora 20 va a- 
vea loc în sala Studio din Ateneul 
R.P.R. (Intrarea prin Str. Franklin 
nr. 3) recitalul vocal al sopranei 
Blanche Adediștein, și al baritonului 
V. Loghin.

Miercuri 2 noiembrie, ora 20, in sala 
Dalles va avea loc un recital vocal dai 
de soprana Marieta Grebenișan, lau
reată a Concursului Tinerilor Soliști) 
Soiistă a Operei de Stat din Timi
șoara șt de baritonul FtanciSc Kadar, 
solist al Operei de Stat din Timișoara.

Vineri 4 noiembrie, ora 20 in sala 
Ateneului R.P.R. va avea loc recitalul 
extraordinar dat de pianistul lacov 
Zak, laureat al concursurilor Unio
nale Șl internaționale de pianiști, so
list al Fiarmonicii de Stat din Mosco
va. In program 33 Variațiuni pe o 
temă de Diabelli, ap. 120 și Sonata 
op 106 în si bemol major (Hammer- 
klamer) de Beethoven.

Sîmbătă 5 noiembrie, ora 17 in sala 
Dalles se prezintă Concert-lecție cu 
subiectul „Figura copilului oglindită 
tn muzică". Conjerențiar: Hilda Je- 
tea, laureată a Premiului de Stat.

Sîmbătă 5 noiembrie, ora 20 și du
minică 6 noiembrie, ora 11 în sala 
Ateneului R.P.R. cdhcert la zi: Orches
tra Simfonică a Filarmonicii de Stat 
„George Enescu", colectiv artistic e- 
merit din R.P.R. In program figurea
ză : Simfonia a 11-a „Cele patru tem
peramente" de Carl Nielsen, in pri
mă audiție; Uvertura la opera „Ifi- 
genia in Aulidâ". de Gluck; Aria Re
ginei nopții din opera „Flautul ferme
cat", Canzona Cherubinului din opera 
,,Nutila lui Figaro" șt Aria Constan
ței din operă „Răpirea din Seraiu de 
Mozdrt; . Variațiuni de bravură de 
Ado phe Adam (Solistă: Goar Gas
parian, artistă a poporului din R.S.S. 
Armeană; lă flaut; F. Pi'.raru-Bulifar); 
Temă cu vatiațiunt din Divertismen
tul nr 17 în re mnior de Mozart. Con
certul va fi dirijat de Nicolai Anoșov, 
maestru emerit al artei din R.S.F.S.R

Duminfcă 6 noiembrie, Ora 20 in 
'sala Ateneului R.P.R concert festiv de 
muzică vOcală, dat în cinstea Lunii 
prieteniei rornino-sovietice. Interpreții 
sînt. Cvartetul vocal dl Filarmonicii 
de Stat compus din: Emilie Peiftescu- 
Cironeanu, laureată a concursului ti
nerilor saliști-soprană, Elena Cerne! 
lâur’eălă a celui de al IV-lea Fes
tival Mondial ăl Tineretului — me- 
zzo-soprană, Aurei Alexandrescu 

tenor și Alexandru Voin-escu — 
bariton. La pian: Nicolae Rădulescu ; 
Corul Filarmonicii de Stat „George 
EneScu." dirijat de D. D. Botez, artist 
emerit dl R.P.R. Ifi cadrul conCeriulUi 
își dau concursul basul Mifceâ Bu- 
ciu, artist emerit al R.P.R., laureat a’. 
Premiului de Stat, mezzo-soprana Ana 
Vinitiue și tenorul Autel Constahti- 
nescu. La plant Josef Premier,

Convorbire 
cu tov. Dumitru Jiârtu, 

secretarul comitetului executiv 
al sfatuiui popular raional 

Rîmnicu Vîlcea

I Exemple similare se pot găsi în 
cele mai muite comune din raion unde 
s-au executat ori se execută lucrări 
de interes obștesc la care materialele 
se procură din resurse locale.

Prin întreprinderea raională „6 Mar
tie" s-a reușit să se vaiOrihce insem- 
nate cantități de material lemnos (în
treprinderea avînd ateliere de prelu
crare), piatră de rîu din carierele exis, 
tente precum și cărămidă. în același 
tifflp întreprinderea „6 Martie" își 
construiește o fabrică de cărămidă din 
fonduri locale, în afara prevederilor 
planului In comuna Căzănești.

Fructele existente, în mari cantități 
în raionul nostru sînt valorificate 
prin Agevacoop și Aprozar, fn centre
le de industrializare ale acestor uni
tăți se produc diferite compoturi, 
conserve, marmeladă care sînt puse la 
dispoziția oamenilor muncii. Pentru 
producerea mierii de albine am creat 
recent în comuna Milcoiu o stupină.

ÎNTREBARE: 
In raion care 
valoare ?

RĂSPUNS: In 
tă încă numeroase bogății care pot fi 
valorificate. Astfel avem pe malul Ol
tului cantități însemnate de răchită 
de a cărei exploatare s-âr putea ocu
pa o cooperativă meșteșugărească. In 
comuna Muereasca s-au descoperit iz
voare câre după cîte se pare au 0 
putere curativa superioară izvoarelor 
de la Călimănești-Căciulata și un de
bit mai mare. Pentru valorificarea lor 
noi am trimis probe la Institutul de 
Cercetări din București și așteptăm 
rezultatele pentru a trece apoi la ex
ploatarea lor. De asemenea în comuna 
Zmeurătu există șase izvoare cu ape 
diferite iar la Runcu, izvoare cu apă 
sulfuroasă, care vor fi de asemenea 
exploatate în scop curativ.

Ce resurse există 
ar putea fi puse In

raionul nostru exis-

Apicultura poate constitui una din 
cele mai rentabile resurse locaie da
torită plantațiilor masive de salcîmi 
care există pe teritoriile comunelor 
Blidari, Milcoiu, Păușești, Măglași, 
Zmeurătu, Golești, etc De aceea ne 
propunem ca în anul viitor să extin
dem stupăritui în aceste comune.

Printre materialele de construcții se 
pot cita cantități masive de piatră de 
var, părnînt alb pentru faianță, pia
tră de rîit, piatră neagră pentru var 
de tencuit, etc. care acum se exploa
tează doar pentru acoperirea nevoilor 
locale.

Piscicultura poate să ia iși ea o dez
voltare mai mare prin creșterea peș
telui în Olt. în eleșteul de la Ostro- 
veni, în lacurile din comunele Runcu, 
Golești, Zmeurătu, cu o suprafață de 
peste 13.000 metri pătrați.

Ilrtr-o măsură mai mare pot fi va
lorificate și fructele ce se află în par
tea nordică a raionului — afine, fragi, 
măceși, mure. Poate fi extinsă de 
asemenea cultivarea de căpșuni deoa
rece clima și solul le priește.

Acestea sînt doar cîteva din resur
sele de a 
comitetul

Făptui 
cestea nu
se dâtorește atît lipsei de inițiativă și 
spirit gospodăresc a comitetului 
nostru executiv, care nu întotdeau
na s-a Străduit suficient pentru a învin. 
ge unele greutăți ce 
cît și insuficientului 
material, primit din 
popular regional. E
punerea'în valoare a bogățiilor 
raionul nostru sînt necesari bani 
materiale, dar veniturile obținute prin 
Valorificarea tor ar fi fost cu mult 
mai mari. Aceasta ar fi de folos și 
statului care ar putea investi venitu
rile de aici în alte lucrări, și ar fi de 
folos și cetățenilor care ar fi mereu 
mai bine aprovizionați. Ținînd seama 
de acestea, cred că pe viitor vom 
primi mai mult sprijin de la organele 
în drept, iar noi ne vom strădui să 
folosim cu chibzuință sprijinul primit, 
să punem în valoare cît mai multe 
bogății locale.

cărei exploatare se va ocupa 
executiv raional în Viitor.
că pînă acum muite din a- 
au fost puse încă în valoare

i-au stat în cale 
sprijin, îndeosebi 
partea sfatului 

drept că pentru 
din

Șl

Viața nouă pentru muncitorii forestieri

aceas- 
........ ..... ...............   ameri- 

I can ‘cu prilejul uflui interviu luat de 
| curînd unui „milionar" de la noi dih 
țară. Era un om trecut de prima tine
rețe, de statură mijlocie, bine legat, 
cu o față roșie și sănătoasă. Era îm
brăcat în niște haine vechi de. lucru și 
trăgea deseori dintr-b „națională". Ca 
să-mi dea mîna, își scuturase întîi 
pămîntuil de pe ea : săipa la varză.

Să nu vă închipuiți cumva că a- 
c-esta era un „amuzament" de bogă
taș excentric. Nici de cum. Săpaiul 
la varză, sau mai bine zis, grădină
ritul, constituie ocupația de bază a a- 
cestui „milionar".

•Să nu vă închipuiți că recolta poa
me de aur... De loc. Fasolea, ridichiile, 
roșiile, varza și ceapa, erau culturile 

.îngrijite de „milionarul" care nu-i 
altul decît Ștefan Halași, grădinarul 
șef al gospodăriei agricole colective 
„Petofi Sandor" din comuna Rovine.

Acasă e la fel de simplu. „Milio
narul" nostru locuiește îiltr-o casă cu
rată, rînduită, cum sînt îndeobște ca
sele prin Banat. In tindă, un radio 
cîntă, în timp ce soția gazdei plămă
dește pîinea —- o pîine cît roata ca
rului, tot ca în Banat. Ca pe niște 
oaspeți ce ne aflăm, Ștefan Halași ne 
cinstește cu o licoare curată ca lacrima 
și tare ca focul — palincă de prune. 
Apoi ne duce prin toată gospodăria 
sa...

Ce poate să-ți placă mai mult aici ? 
Mîndria cu care deschidea el fiecare 
ușă, și curiozitatea amestecată cu 
bucuria pe care i-o citeam în ochi ? 
(— Ei, ce zici ? Parcă spuneau ochii 
lui albaștri. Ai văzut cum trăim 
noi ?) Curățenia și ordinea care dom
neau în fiecare loc ? Lucrurile frumoa
se și trainice pe care le avea în casă? 
Toate-ți plac în casa lui Ștefan 
Halași. Cărțile pe care le vezi în bi
bliotecă și pe ale căror cotoare citești 
numele lui Hugo, al lui Brehm și al 
lui Miciurin. Cămara plină de bor
cane și sticle cu conserve de roșii, de 
caise, de vinete și alte bunătăți; ma
gazia cu lăzile de grîu și porumb ; 
slănina atîrnată în cui; coșarul de 
cereale; cocina de porci proaspăt 
pardosită ; curtea îrt care își înălțau 
tulpinele dalii svelte.

Dar Halași nu e singurul „milionar" 
din Rovine. Ca el mai sîn.t citevă su
te. Iată încă un altul: pe Bakoș, cel 
mai bătrîn grădinar al gospodăriei. 
De mult de tot, — să tot fie vreo 30 
de ani de atunci — l-a învățat mește
șugul grădinăriei și pe Halași. Cu 
cinci ani în urmă, cînd gospodăria co
lectivă din Rovine a luat ființă, la 
rugămintea colectiviștilor, el a venit 
să-i învețe și pe aceștia cum să-și or
ganizeze o grădină de legume. S-a 
dus și i-a învățat, fără să se fi înscris 
în colectiv. Dar cum venea să tot vadă 
cum âu crescut legumele, să mai dea 
un sfat, să mai îndrepte ceva (gospo
dăria era tînără și oamenii nu aveau 
prea multă experiență) s-a hotărît și 
el. Intr-o bună zi s-a sfătuit Cu baba 
și a făcut cerere de intrare.

Au trecut de atunci patru ani...
Am fost la Bakoș acasă. Am cunos- 

cut-o pe femeia lui, o bătrînă înaltă

Imi aminteam de convorbirea 
ta a lui Gorki cu un milionar

— ,,Ce
Omul .... ...... ___ .. .....
cară tn orbite șl îmi răspunse:
— Fac alți bani...
— Pentru ce ?...
— Ca să fac alțl bant...
— Pentru ce ?

M. GORKI î „Unul din regii republicii"

și dreaptă, plină de înțelepciune. I-am 
cunoscut pe Istvan, feciorul lui și pe 
Ana, tînăra noră.

— S-au cunoscut la colectiv, a zîm- 
bit bătrîna. Ana era șefa brigăzii în 
care lucra Istvan. E o fată bună. A 
adus și o zestre frumoasă.

— Zestre ? Ce fel de zestre ? Pă- 
mînt ? La colectiv ?

— A, nu 1 și bătrîna zîmbește 
iar. Apoi o strigă pe noră-sa. — Hai, 
Ană, du oaspeții în casă I

Și âm intrat în casă la Bakoș. O ca
meră mare, cu mobilă, frumoasă, de 
oraș. Patul dublu, cu acoperitoare în
florată, sub care sînt așezate, în stivă 
înaltă, multe, multe perne și saltele 
de puf; un dulap cu trei uși, toaleta 
cu oglihdă mare, să se vadă omul 
cap pînă în tălpi, masă acoperită 
horbotă. Mobila-i 
o mînă meșteră.

— Frumoasă 
luat-o ?

Ana răspunde, 
getele peste luciul mesei.

— La cooperativă... Am făcut-o 
comandă, 5.000 de lei am dat pe 
Apoi adăugă cu un zîmbet. — Și 
bucătărie am mobilă specială, tot 
cooperativă făcută...

Mă poftește să-i văd bucătăria, 
cu aceiași zîmbet mă cheamă să nii 
arate rafturile dulapului, în care stau 
rînduite cămăși, ciorapi, pijamale și 
cearceafuri, pantofii, hainele, tacîmu- 
rile, serviciul de ceai și tot ceea ce 
a adus în tînăra ei căsnicie ca 
„zestre".

In fața casei în care locuiește Ana 
Bakos, s-a mutat de curînd familia 
Gheorghe Nagy — un alt „milionar" 
— Iuliana, soția lui și Ițoka, fetița lor 
de-un an. Casa încă nu e gata. Mai e 
de lucrat la ferestre, la uși 
bufe dată la rindea 
ra din fața.

De 12 ani își 
Gheorghe Nagy că 
să-și facă o casă. Pe atunci era doar 
un flăcăiandru și își făceâ socoteli 
și-aduna bani, și casă tot nu ieșea,

— Cît timp ți-a trebuit ca să strîngi 
banii de casă ?

Omul se lăsă de pe un picior pe al
tul și-și desface palmele într-un gest 
larg :

— Dacă las la o parte cei 12 ani 
în care făceam doar planuri și soco
teli, apăi de vreo 2—3 ani am început 
să string material. Cherestea, lemn, 
ciripă... Mi-au trebuit, una peste alta, 
16.000 de lei ca să fac casa asta. Cel 
mai mult însă, am adunat anul trecut. 
Gîndiți-vă : pentru fiecare zi-muncă, în 
afară de cereale, am primit cîte 11 
lei I...

Am fost la Rovine, fa gospodăria 
mare și bogată, la gospodăria milio
nară de aici...

L-am cunoscut pe președinte, și 
m-arh gîndit la faimosul dialog al lui 
Gorki.

Mat avea oare vre-un rost să-l în
treb și eu pe conducătorul gospodăriei 
milionare : „pentru ce faceți bani ?“— 
Răspunsul îl aflasem văzînd cu ochii : 
pentru fericirea oamenilor-.

EVA MOLHO
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Cuvîntul colectivistelor fruntașe

In centrele forestiere, pentru harnicii tăietori de pădure s-au construit 
locuințe, s-au amenajat puncte sanitare, au luat ființă cluburi, cinema
tografe.

In clișeu : Muncitorul forestier Nicolae Ungureanu din comuna 
Lerești, regiunea Pitești, împreună cu soția și fiica lui, părăsesc frumoa
sa lor locuință, îndreptindu-se spre cinematograful din comună, pentru 
a vedea un nou film.

★ ★

CONSTANȚA (de la trimisul nos
tru). — Duminică, în sala de festivi
tăți a clubului C.C.S., a avut loc con 
sfătuirea colectivistelor fruntașe din re
giunea Constanța, la care au partici
pat peste 200 de colectiviste, precum 
și numeroși activiști de partid și de 
stat.

Referatele tov. Valentina Negriei, 
care a subliniat contribuția femeilor 
la întărirea gospodăriilor colective,

*

și al tov. Maria Duiță, care a relevat 
munca femeilor pentru sporirea pro
ducției agricole, au fost urmate de 
vii discuții: Vorbitoarele au arătat 
contribuția lor în munca gospodării
lor colective, marile perspective ce le 
stau în față și hotărârea lor de a 
munci fără preget pentru continua 
sporire a producției agricole, pentru 
întărirea organizatorico-economică a 
gospodăriilor colective.

Fabrica „Cimentul păcii
trebuie să-și realizeze sarcinile

înfăptuirea construcțiilor industri
ale, agricole Și social-Culturale prevă
zute îh planul cincinal a necesitat o 
dezvoltare 
Halelor de 
industriei 
cință, în 
ființă noi _______ ______
v'echi au fost îhzestrate eu utilaje noi 
de mare randament. Printre fabricile 
de ciment ce au luat ființă incă din 
primii ani ai cincinalului este și „Ci
mentul păcii" din Medgidia.

O analiză oît de sumară a activi
tății acestei întreprinderi scoate însă 
la iveală faptul că la această unitate 
există de’iciențe serioase, în fiecare :-n 
eâ rămînînd datoare patriei cu sute d 
tone de ciment Este suficient -ă 
arătăm că în trimestrele I și II aie 
anului în curs planul producției glo 
bale a fost realizat doar în procent 
de 63,1 la sută și respectiv 88,6 la 
sută. Mergînd pe aceeași linie a 
nerealizării planului, lunile august și 
septembrie s-au soldat cu aceleași 
slabe rezultate.

Productivitatea scăzută a fabricii 
„Cimentul păcii" vădește existența 
unor serioase lipsuri în organizarea 
producției și în folosirea Capacității de 
producție a utilajelor. Situația aceasta 
nu este nouă iar principalele cauze 
care determină rămînerea în urmă a 
întreprinderii din Medgidia sînt in 
generat Cunoscute.

O frînă în calea îndeplinirii planu
lui de producție o constituie proasta 
aprovizionare cu materie primă res 
pectiv calcar șl argilă. In urma greu
tăților îhtîmpinăte ani de zile din câu- 
za lipsei de materie primă, condhee.ea 
întreprinderii a luat o serie de măsUri 
pentru deschiderea de noi cariere. Ast. 
fel, spre sfîrșitul anului trecut a fost 
deschisă cariera de la Tașaul. Exis 
tă posibilitatea ca această carieră îm
preună cu celelalte să acopere nevoile 
fabricii. Dar felul defectuos în care se 
exploatează aceste cariere face ca pro 
ducția lor să fie mult mai mica, in 
luna august de pildă producția de

rapidă a ihdustriei mate- 
construcții și în special a 
cimentului. Că o conse- 
amii cincinalului au luat 
fabrici de Ciment iar cele

de plan
sută fa|ăcalcar a fost doar de 84,5 Ia 

de nevoile întreprinderii.
In exploatarea normală a 

o frînă serioasă o constituie 
tui pe linia normală și pe liniile deco- 
vil de la cariere la fabrică, precum și 
neterminarea lucrărilor de investiții, 
încă de la deschiderea carierei Tașaul 
care în momentul de față constituie 
baza de aprovizionare a întreprinderii, 
conducerea fabricii a cerut ministeru
lui locomotive pentru linia normală și 
fonduri pentru repararea acestei linii 
pe o porțiune de cîțiva kilometri. Mi
nisterul a repartizat însă întreprinderii 
două locomotive complet inutilizabile 
care au stat cîteva luni în reparație 
generală iar una din ele nici pînă în 
prezent nu este pusă în funcțiune In 
iuna august a fost repartizată fabricii 
o nouă locomotivă ce ieșise din repa
rație generală și stătea nefolosită la 
fabrica din Turda. De data aceasta se 
credea că problema este oarecum re
zolvată. Insă după ce delegatul de la 
Medgidia a luat în primire locomotiva 
și plecase cu ea spre fabrică, pe drum 
locomotiva a fost îndreptată la 
„Stînca" Birăila, deoarece Direcția 
Generală a Lianților din minister o 
repartizase în același timp și acestei 
întreprinderi. Și astfel fabrica „Ci
mentul păcii" a fost lăsată să trans
porte materia primă mai departe cu 
locomotive închiriate. Cît privește fon 
durile pentru repararea liniei ferate, 
acestea nu au fost aprobate nici pînă 
în prezent.

O cauză nu mai puțin importantă 
care provoacă greutăți în aprovizio
narea cu materie primă este și faptul 
că întreprinderea de construcții nr. 1 
hidrotehnice și hidromecanizare Cer
navodă nu a terminat la timp lucrările 
de construcție lâ cele două bunchere 
ale Cohcasoarelor 1 și 2, inclusiv li
nia ferată pentru acestea. De aseme
nea la concasoarele 3 și 4 nici nu au 
început lucrările pentru bunthefe, deși 
ele trebuiai! terminate în luna august. 
Neterminarea acestor lucrări a redus 
Capacitatea de concasare a calcarului 
și a creat imposibilitatea ca concasoa-

carierelor 
transpor-

Publicul nostru spectator a avut bucuria de a asculta pe cunoscutul piani t 
al Filarmonicii din Moscova. lacov Zak, laureat al concursurilor unionak 
și internaționale. Interpretînd cu o mare sensibilitate artistică, creînd tablouri 
de o rară armonie, pianistul sovietic a cîștigat simpatia unanimă a iubito

rilor de artă din tara noastră.
In clișeu : Un aspect de la concer tul valorosului pianist sovietic, care a 

avut loc la Ateneul R.P.R,

DESPRE BOGĂȚIA ȘI FOLOSUL - 
CĂRȚII SOVIETICE

Cînd scriu de
spre cartea sovie
tică măsor cu gîn- 
dul uriașa pro
porție a unui neobișnuit fapt de 
cultură. Căci am învățat a cu
noaște in ultimii ani de familiari
zare cu tipăriturile ce ne vin din 
Uniunea Sovietică, că aceste ti
părituri nu numai că depășesc ca 
Volum tot ceea ce s-a încercat mai 
divers și mai multiplu pînă acum, 
dar dezoăluiesc uti gînd înfăptuit 
care te uluiește prin mărimea lui. 
Intr-adevăr, ,,cartea sovietică" ce 
se confundă in această perspectivă 
cu tipăritura sovietică in sensul 
cel mai larg, e glndită să ajungă 
și să folosească nu numai unei for
mații și unei deveniri naționale, 
ci să ajute pe orice om oriunde ar 
fi pus in trăirea lui, in drum, spre 
cultură.

In sensul acesta cartea sovietică 
nu e numai creația scriitoricească 
mai nouă sau mai veche, ci înto
vărășește, transcrie șt comun că 
întreaga activitate a omului sovie
tic atît de divers și inoitor în 
toate acțiunile și preocupările lui.

O organizare de viață nouă dă 
un aspect de mare noutate ritmului 
tipăriturilor și repartițiilor. Intr- 
un stat ce se construiește prin e- 
fortul continuu al tuturor, 
profesiunile sînt de aceiași 
re în opera aceasta de 
Udare șt de progres. Și 
în diversitatea și răspîndirea ei a 
împrumutat totul din însuși felul 
de a fi aț vieții celei noi. Tehnica 
stă alături de literatură, de istoria 
literară, de teatru, de știința agri
culturii, de medicină, de oceano
grafie. In toate direcțiile, oricind 
poți găsi prezente toate cărțile re
prezentante ale tuturor discipline
lor. Și în fiecare sector lucrul se

-------  îndeplinește de la
Ion Marin Sadoveanu mai, imPu'naloare volume ae 

specializare, pînă 
la broșurile de inițiere pentru ma
sele largi de cititori.

Și alături de aceste atit de bo
gate, de complete și de folositoare 
sectoare ale tuturor preocupărilor, 
adăugați o literatură specială, 
nuanțată cu multă pricepere, de 
la volumașul ilustrat și când d re
dactat pentru cel mai mici și pînă 
la literatura pentru un tinr'et 
care , cere pe calea aceasta o ini
țiere în știință, în tehnică, in 
istorie. Nici o altă tipăritură n-a 
înfăptuit mai complet literatura 
pentru copii și tineret, ca minuna
ta carte sovietică. Șt, firește, in 
completare pentru o circulație cît 
mal largă a unui mare fapt de Cul
tură universală, care ajunge să fie 
un adevărat dar făcut omenirii 
iată cartea In limbi Străine, d:n 
literatura rusă, sovietică sau stră
ină, tipărită la Moscova, în 
diții optime și difuzată -- la 
(uri ce vorbesc numai despre 
tul de cultură în sine, iar nu 
pre cei comercial. Milioanele
volume traduse din autorii clasici 
universali pentru folosul cititoru
lui de limbă rusă, se asociază a- 
cestor tipărituri cît mai bune și 
cît mai ieftine, pentru străini. 
Completată de reviste și de ziare, 
susținută, neîncetat împrospătată 
de apariții noi, acțiunea aceasta 
de un cuprins gigantic este tot ce 
a cunoscut înalta ofensivă cultu
rală ăe totdeauna mai grandios.

E bine în zilele acestea ale cal
dei prietenii, să măsurăm cu toată 
admirația cuvenită această înfăp
tuire de înaltă cultură, unică, de 
cuprins universal.
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Săptămînă teatrului »și muzicii 
ruse și sovietice

romî na
și 6 ho- 
întreaga 
muzicii

iubitorii de teatru 
la posturile noas- 

ditt cele mâi repre-

rele 3 și 4 să intre în reparație capi
tală conform planului stabilit. La toate 
acestea se mai adaugă slaba organi
zare a muncii în carieră și neglijența 
în supravegherea și întreținerea utila
jului. In luna augiist de pildă s-a re
petat ruperea barelor lira de la cofi- 
casoare din cauza proastei întrețineri 
și a reparațiilor de calitate inferioară.

O condiție de bază pentru realiza
rea planului este folosirea întregii ca
pacități a agregatelor. Acest lucru însă 
nu e urmărit cu consecvență la fabrica 
„Cimentul păcii". Conducerea între
prinderii pare că este mulțumită de 
rezultatele pe care le obține și nu ia 
măsuri severe împotriva Celor câre 
în repetate rînduri se fac vinovați de 
grave abateri în întreținerea utilaje
lor. Astfel lună de lună se opresc 
agregatele pentru reparații neplanifi
cate din 
habil al i 
10r și a 
tate. In 
aproape 
pastă de .. . . _ _ ,
tînd acoperi necesitățile de material 
pentru realizarea planului, totuși 
cuptoarele de clinker nu au realizat 
planul decît în proporție de 76 la 
Sută. Una din principalele cauze a 
acestei rămîneri în urmă este faptul 
Că cuptorul nr. 3 a fost oprit două săp
tămîni pentru reparații neplanificate 
iar cuptorul nr. 2, 21 de zile. Aceste 
opriri se datoresc maiștrilor Aurel 
Popuță și Dumitru Cotmeanu care au 
tolerat funcționarea fără pastă a cup
toarelor ducînd la degradarea virolei 

In aceeași măsură 
cocătorii Niculae

Cauza dezinteresului condatn. 
maiștrilor față de întreținerea 
reparațiilor de proastă cali- 
luna august deși a existat 
în permanență un stoc de 

■ peste 4.000 tone morile pu-

în zona de ardere. 
Se fac vinovați și 
Lazăr și Ion Zanet care nu au supra
vegheat cuptoarele și nu au semnalat 
la timp lipsa pastei.

La tierealizarea planului contribuie 
și morile de ciment câre nu funcțio
nează normal din cauză deseior defec
țiuni ale compresoare’or de aer, ale 
pompelor Fuller și podurilor rulante. 
Serviciul mecanicului șef, în sarcina 
tăruia cad reparafiiie, hli s-a strădliit 
să Insufle echipelor de reparații res-1

ponsabilitatea pentru ceea ce fac, nu 
a căutat să ridice calificarea muncito
rilor astfel ca să poată folosi cît mai 
bine utilajul modern. cu care este 
înzestrată fabrica. Trebuie arătat că 
se face simțită lipsa unui atelier cores
punzător, ceea ce face da o serie de 
mașini repartizate pentru atelierul 
de reparații să nu poată fi utilizate 
din caUza spațiului restrîns în care 
este înghesuit actualul atelier. Este 
drept că în prezent se construește un 
atelier mecahiC, însă el trebui-a să fie 
gata încă de anul trecut. Șantierul 5 
construcții aparținînd de Trustul 10 
Construcții Constanța tărăgănează 
construirea acestui atelier de mai bine 
de doi ani și — în situația în care se 
găsesc lucrările în prezent — este po
sibil ca nici anul acesta atelierul să 
nu fie terminat.

Conducerea întreprinderii „Cimentul 
păcii" a cerut în repetate rînduri mi
nisterului tutelar să intervină pentru 
accelerarea acestor lucrări, însă mi
nisterul a dat uitării această proble
mă. De altfel sprijinul ministerului se 
rezumă doar la trimiterea de delegați, 
cu diferite sarcini pentru întreprin
dere, delegați care uneori deși sînt 
tehnicieni hu se preocupă sa sprijine 
rezolvarea problemelor întreprinderii.

In fața întreprinderii „Cimentul 
păcii" din Medgidia s,tau sarcini mari. 
Ele însă nu vOr fi realizate nici de 
acum înainte dacă conducerea între
prinderii Hu Va trece neîntîrziat la o 
Serie de măsuri care să ducă la o 
mai bună organizare a muncii, la 
primarea spiritului de răspundere 
rîndul maiștrilor, tehnicienilor 
muncitorilor. De asemenea, este 
apărat necesar ca întreprinderea

In cadrul Lunii prieteniei 
sovietice, între 31 octombrie 
iembrie, se desfășoară fa 
țară Săptămînă teatrului și 
ruse și sovietice.

Teatrele din Capitală vor prezenta 
în această săptămînă, în distribuții a- 
lese, numeroase opere ale literaturii 
dramatice ruse și sovietice.

Repertoriul Teatrului Național 
L. Câtagiale" pentru aceastg săptă- 
mînă Cuprinde piesele „Revizorul" de 
N. V. Gogol, „Trei surori" de A. P 
Cehov, ,,Platon Krecet" de AL Kor
neiciuk, „Nunta lui Krecinski" de A. 
Suhovo-Kobîlin, „Liceenii" de K. Tre- 
niov.

La Teatrul Municipal se va prezen
ta comedia „Pădurea" de N. Ostrov
ski, In cadrul aceleiași săptămîni, co
lectivul teatrului va sărbători și cel 
de al 250-lea spectacol cu această 
piesă.

Artiștii Teatrului Armatei vor inter
preta „De partea cealaltă" de A, Ba- 
rianov, „Mașenka" de A. Afinoghe- 
nov și „Invazia" de L. Leonov.

Pe scena Teatrului Tineretului se 
vor prezenta „Ani de pribegie" de A. 
Arbuzov și „Libelula" de M. Barataș- 
vili.

La Teatrul Muncitoresc C.F.R. Giu- 
lești publicul va putea urmări specta
colele cu piesele „Vinovați fără vina" 
de N. Ostrovski și „Tania" de A. Ar
buzov

In instituții și întreprinderi grupuri 
de artiști ai teatrelor noastre vor pre
zenta spectacole.

„I.

In același timp, 
vOr putea asculta 
tre de radio unele 
zentative opere ale dramaturgiei so
vietice. Ciclul de emisiuni radiofonice 
consacrate teatrului sovietic s-a des
chis duminiCn 30 octombrie cu pre
miera adaptării radiofonice după ro
manul „Mama" de Maxim Gorki. 
După piesa „Te privește personal" de 
L. Oșanin și E. Uspenskaia, care s-a 
transmis luni îri acest ciclu, va 
fi ascultată miercuri la ora 
piesa „Liceenii" de K. Tretiiov. 
la ora 20,15, pe programul II, 
transmite piesa „Trenul blindat 
de V Ivanov, iar duminică 6 i____
brie, la oră 18, pe programul 1, va 
avea loc premiera adaptării radiofo
nice a piesei „Omul cu arma" de N. 
A. Pogodin. In cadrul emisiunilor de 
„Teatru la microfon pentru copii și 
tineret" tot duminică se va transmite 
la ora 11,30, pe programul I, adapta
rea radiofonică ,,1918“ după nuvela 
cu același nume a scriitorului sovie
tic D. Furmanov.

In ziua de 7 Noiembrie, la posturile 
noastre de radio se va transmite Va
loroasa operă dramatică a lui V. Viș- 
nevski „tragedia optimistă".

Teatrele muzicale șl orchestrele 
simfonice consacră în această săptă- 
mînă spectacolele și concertele lor 
muzicii clasice ruse și sovietice.

De asemenea, posturile noastre de 
radio vor transmite zilnic în această 
săptămînă emisiuni muzicale Consa
crate Creației ruse și sovietice.

(Agerpres)

i putea 
.10,15 

Vineri 
se va 
14-69“ 
noiem-

Recitalul sopranei Goar Gasparian la Galați
GALAȚI. — Duminică seara a avut 

loc în sala de festivități a clubului 
metalurgiștilor din Galați un recital 
extraordinar dat de soprana Goar 
Gasparian, artistă ă poporului din 
R.S.S. Armeană, acompaniată la pian 
de G. M. Alexandrovna.

Artista sovietică a interpretat cu 
tnultă căldură și expresivitate cîntece 
populare rusești și armene, precum și 
piese vocale de compozitori clasici, 
fiihd îndelung aplaudată de numero
sul public prezent în sală.

Îlîl- 
în 
Și 

ne- 
__  să 

fie sprijinită mai mult de organele 
ministerului tutelar. In aCest scop spe 
cialiștii Ministerului Industriei Mate
rialelor de Construcție trebuie să ana. 
lizeze temeinic, la fața locului, lipsu
rile din această întreprindere, ajutînd 
concret conducerea fabricii să înlăture 
greutățile ce-i stau în calea realizării 
pian ui ui, I. F1C1U I

.. ...... . " ......<!$>... .......................—__

CÂRTI NOI
GALA GALACTION : Oameni 

gîndurl din veacul meu.
CEZAR PETRESCU : Ai noștri 

brazii.
G. CALINESCU: Am fost 

China nouă.
ZAHARIA STANCU: „Sarea 

dulce".
PETRU DUMITRIU: Cronică 

familie.
MAGDA ISANOSî Versuri.

ca

în

e

de

A. P. CEHOV: Opere (Vol. III 
Povestiri),

I. A GONCEAROV: Oblomov.
O. CiORNIl: Opera lui Sneghin.
V. BELEAEV: Cetatea veche.
LEV KASSIL: „E o stincă pe 

Volga"...
E. P. K1RILIUK: Taras Sevcenco 

(monografic).

*
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Campionatul categoriei A de fotbal
In avancronica la etapa de dumini

că a campionatului categoriei A de 
fotbal. Subliniam faptul că echipele 
care ocupă în prezent primele trei 
locuri în clasament și anume : Dina
mo București, Flacăra Ploești și Pro
gresul București au de susținut întîl- 
nifi foarte dificile. Intr-adevăr aceste 
trei echipe care se în'rec iii direct pen
tru titlul de campioană a țării, au ob
ținut în etapa de duminică victorii la 
limită, dar foarte prețioase. Dinamo- 
viștii, după un joc în care au dominat 
majoritatea timpului, au învins pe lo- 
comotiviștii din Tg. Mureș cu scorul 
de 2—1, scor care putea fi mu’t mai 
mare dacă înaintașii dovedeau mai 
multă eficacitate. Flacăra Ploeș'.i a 
cîștigât în-tîlnirea susținută la Orașul 
Stalin cu echipa Dinamo. Scorul de 
1—0 pentru ploeșteni nedreptățește pe 
dinamoviști, care după aspectul jocului 
ar fi meritat cel puțin un rezulta*, de 
egalitate. La București s-au întîlnit pe 
stadionul 23 August echipele Progre
sul și Flamura Roșie din Arad. Price
perea fundașului Gică Andrei de a exe
cuta lovituri libere de la 25—30 
adus punctul victorios echipei
reștene. Textiliștii, cu toate că au do
minat majoritatea timpului, nu au

m. au 
bucu-

reușit să înscrie nici un punct datori
tă liniei de atac care s-a pierdut la 
marginea careului de 16 m., neputînd 
să-și creeze poziții favorabile de șut.

In lupta pentru evitarea zonei re
trogradării, o situație mai grea o au e- 
chipele Avîntul Reghin, Locomotiva 
Constanța, Locomotiva Tg. Mureș și 
Locomotiva Timișoara.

Despre Locomotiva Constanța și A- 
vîntul Reghin (care în etapa de dumi
nică au suferit înfrîngeri, prima cu 
3—0 de la Știința Timișoara iar a 
doua cu 7—1 de la C.C.A.), se poate 
spune că au prea puține șanse de a 
părăsi locurile 12 și 13. In schimb, 
lupta pentru evitarea locului 11 rămî- 
ne deocamdată deschisă între echipele 
Locomotiva Tg. Mureș și Locomotiva 
Timișoara — care se găsesc la 6 și 
respectiv 5 
Cluj.

Singurele 
venit după 
produs în partea de mijloc a clasa
mentului. Astfel, C.C.A, și Știința Ti
mișoara au săltat cîte două locuri, în 
timp ce Flamura roșie Arad, Dinamo 
Orașul Stalin, Minerul Petroșani și 
Știința Cluj, au pierdut cîte un loc.

Olga Rubțova a cîștigât 
turneul de șah 
de la Moscova

30 octombrie s-au -desfășurat la

puncte de echipa Știința

modificări care au inter- 
eta<pa de duminică s-au

La
Moscova partidele programate în ulti
ma rundă a turneului internațional fe
minin de șah care urmau să decidă pe 
cîștigătoarea turneului și viitoarea can
didată la titlul mondial. Datorită stră
lucitei victorii obținute în fața jucă
toarei bulgare Ivanova șahista sovie
tică Olga Rubțova a ocupat locul în
tîi în turneu, totalizînd 15 puncte din 
19 posibile. Pe locul doi s-a clasat La
risa Volpert (U.R.S.S.) cu 14‘/2 punc
te iar pe locul trei Keller (R.D. Ger
mană) cu 14 puncte.

Celelalte partide s-au terminat cu 
următoarele rezultate: Keller-Gurfinkel 
1—0; Nedelkovici—Gresser 1—0; Igna
tieva—Holuj 1—0; Stevenson—Sucha 
1—0; Heemsker—Borisenko ‘/s—'/s, 
Volpert—Bodo de Moschini */2—'/ș.

Concursul internațional 
de tenis de masă 

de la Viena

Competiția ciclistă „7 Noiembrie44
Duminică dimineața a început des

fășurarea competiției cicliste „Cupa 
7 Noiembrie" care însumează aproxi
mativ 800 de km. ce vor fi parcurși 
de-a lungul a șase etape.

Prima etapă, desfășurată duminică 
pe distanța București—Giurgiu și re
tur (112 km.) a revenit alergătorului 
1. Constantinescu (C.C.A.) care a par
curs distanța în timpul de 3 h. 02’10“. 
Pe echipe etapa a fost cîștigată de 
C.C.A.

Cea de a doua etapă desfășurată 
ieri pe distanța București—Alexandria 
și retur a revenit alergătorului Ion Va-

sile (C.C.A.) care a parcurs cei 158 
km. în timpul de 4 h 28’12” (media o- 
rară 35,370 km).

După două etape în clasamentul ge
neral individual conduce I. Constanți 
nescu și I. Vasile cu timpul de 7 h 
29’22” ; iar pe echipe conduce C.C.A.

Azi, este zi de odihnă, iar mîine se 
aleargă etapa a IlI-a contra cronome
tru individual, pe șoseaua București- 
Urziceni și retur (60 km.). Plecarea 
se va da la ora 12,30 de la km. 10, 
iar sosirea va fi în același loc în ju
rul orelor 15—17.

Duminică a început la Viena 
mare concurs internațional de tenis de 
masă la care iau parte cei ma; buni 
jucători din Anglia, Franța, R. P. F. 
Iugoslavia, R.F. Germană. R. Ceho
slovacă, R.P.R. și Austria.

I,n turneul feminin, reprezentantele 
noastre au cucerit victorii însemna
te. Angelica Rozeanu a dispus de M'a- 
drilski (Austria) și Fiedler (R. F. 
Germană) cu acelaș scor 3—0, iar EHa 
Zeller a întrecut pe Schuitz (R.F. Ger
mană) și Rougagnou (Franța) cu 
3—0.

un

Campioni republicani pe anul 1955
Pe măsură ce sezonul sportiv în aer 

liber se apropie de sfîrșit, o serie de 
competiții cu caracter republican intră 
în faza finală, unele dintre ele termi- 
nîndu-și activitatea oficială duminică.

Astfel, odată cu desfășurarea ulti
melor întîlniri din cadrul campionatu
lui republican de handbal feminin, a 
fost desemnată și echipa campioană a 
țării pe anul 1955. Titlul de campioa
nă a revenit pentru a doua oară, con
secutiv, echipei Progresul din Tg. 
Mureș. Tot duminică s-a încheiat cu 
victoria reprezentativei orașului Făgă. 
raș campionatul categoriei B masculin 
de handbal.

In cadrul campionatului republican

de rugbi rezervat juniorilor, s-a des
fășurat duminică în Capitală întîlni- 
rea finală dintre echipele Constructo
rul T.S.P. și Locomotiva Grivița Roșie. 
Victoria a revenit la scorul de 3—0 e- 
chipei Constructorul care a cîștigât 
astfel titlul de campioană republicană 
pe anul 1955.

★
Sîmbătă și duminică, sala Floreas- 

ca din Capitală a găzduit întrecerile 
din cadrul campionatelor individuale 
republicane de gimnastică. Titlul de 
campion în acest an a revenit la fete 
Elenei Leuștean (Știința) iar la bă
ieți lui Andrei Kerekeș (Metalul).

Campionatul republican de box pe echipe
Sîmbătă și duminică s-a desfășurat 

cea de a doua etapă a campionatului 
republican de box pe echipe. Intîlnirile 
au luat sfîrșit cu următoarele rezulta, 
te: C.C.A. — Metalul 22—17 ; Loco
motiva-!-Știința — Voința-4-Construc
torul 20—18; Progresul+Flamura ro
șie -+• Dinamo 21—18.

După această etapă clasamentul 
prezintă astfel:

I. C.C.A.
II. Prog. + Fl. Roșie

III. -
IV.

V.
VI. Voința + Constr.

Dinamo
Loc. + Știința 
Metalul

220
2 2 0

2 1 0
2 1 0
2 0 0
2 0 0

0 
0
1
1
2
2

se

46 : 33
43:35
39:40
36 : 42
36:43
35:42

4
4
2
2
0
0

Lucrările conferinței de la Geneva
GENEVA 30 (Agerpres). — Cores

pondentul special al agenției TASS 
transmite : La 29 octombrie, miniștrii 
Afacerilor Externe ai Franței, Angliei, 
Uniunii Sovietice și S.U.A. s-au întru
nit în cea de a 3-a ședință a lor. Șe
dința a fost prezidată de V. M. Molo
tov.

Primul a luat cuvîntul J.F. DULLES. 
El a spus că discuția care a avut loc 
vineri pe marginea primului punct de 
pe ordinea de zi l-a îngrijorat întru- 
cîiva deoarece, după cum a spus el, 
directivele șefilor guvernelor, în baza 
cărora ar trebui să acționeze miniștrii, 
nu sînt privite cu egală seriozitate de 
toți parlicipanții la conferință. Dulles 
a susținut că propunerea celor trei 
puteri ține seama de faptul că, așa 
cum prevăd directivele, între unifica
rea Germaniei și problemele securității 
europene există o strînsă legătură, în 
timp ce delegația sovietică a prezentat 
o propunere cu privire la securitatea 
europeană, care, după cum a spus 
Dulles, nu este legată de reunificarea 
Germaniei. Ce-i drept, a spus Dulles, 
domnul Molotov a arătat că el inten
ționează să prezinte ulterior propune
rea cu privire la unificarea Germaniei, 
dar se pare că nu este de acord că în
tre unificarea Germaniei și securitate 
există o strînsă legătură.

Dulles a declarat că șefii guvernelor 
au însărcinat pe miniștri să examineze 
diferite propuneri îndreptate spre crea
rea securității europene inclusiv obli
gația de a nu recurge la forță și de 
a 
a

refuza să dea -ajutor agresorului. El 
declarat că această obligație funda-

mentală este cuprinsă atît în propu
nerea sovietică cît și în propunerile 
celor trei puteri occidentale, însă că 
de aici încolo „se schițează linii dife
rite".

Pornind de la propria sa apreciere 
asupra celor două propuneri, Dulles 
a declarat că la baza discutării pri
mului punct de pe ordinea de zi tre
buie să fie pusă propunerea celor trei 
puteri occidentale.

Apoi a luat cuvîntul A. PINAY. El 
a susținut de asemenea că propune
rea prezentată de delegația sovietică 
nu oglindește directivele date mi
niștrilor de către șefii guvernelor, în 
timp ce, potrivit afirmației sale, în 
propunerile lor puterile occidentale au 
respectat spiritul și litera directivelor 
și au depus eforturi morale pentru a 
înțelege poziția guvernului sovietic 
și pentru a se apropia de ea.

Pinay a declarat că dacă delegația 
sovietică va continua să se mențină pe 
această poziție a ei, în ciuda efortu
rilor puterilor occidentale de a merge 
în întîmpinarea dorințelor Uniunii So
vietice, conferința nu va fi în stare 
să justifice speranțele popoarelor. In 
ceea ce privește delegația sovietică, 
a spus Pinay, ea s-a limitat la prezen
tarea unui proiect pe care șeful gu
vernului sovietic l-a prezentat încă la 
conferința din iulie a șefilor guverne
lor, în primele zile ale lucrărilor a- 
cestei conferințe. Acest document a 
fost alcătuit încă înainte ca partici- 
panții la conferința din iulie să se fi 
pus de acord asupra punctelor de ve-

dere, astfel că directivele șefilor gu
vernelor n-au fost oglindite în el.

Este adevărat, a continuat 
că proiectul sovietic cuprinde 
de propuneri utile, care se 
mult de proiectul nostru și 
acțiuni colective împotriva 
agresiuni în Europa. Această

Pinay, 
o serie 
apropie 
prevăd 

oricărei 
_o_____  ... ___ r__. parte a
propunerilor sovietice este interesantă, 
ea nu trebuie însă să fie legată, așa 
cum se întîmplă, de menținerea scin
dării Germaniei. Ne-am întrunit aici 
pentru a duce tratative, de aceea 
pot crede că propunerea sovietică, 
cută la 28 octombrie este ultimul 
vînt al delegației sovietice.

Pinay a declarat că Franța

nu 
fă
cu-

nu 
poate consimți la lichidarea pactului 
Atlantic, prevăzută în propunerea so
vietică. El a invocat învățămintele 
istoriei din ultimii ani, care, potrivit 
spuselor sale, arată că dacă o astfel 
de orgariizație ca cea atlantică ar fi 
existat încă . în anul 1939, n-ar fi în
ceput războiul. Pinay a repetat cu
noscutele argumente, prin care pu
terile occidentale caută să dovedească 
că blocul Atlantic ar avea un caracter 
defensiv.

El a declarat că propunerea so
vietică în problema securității colec
tive are drept scop să înlocuiască 
printr-un „cadru juridic lipsit de con
ținut" garanțiile concrete de securi
tate asigurate, potrivit spuselor sale, 
de pactul Atlantic.

H. MAC MILLAN, 
vîntul după Pinay, a 
acord cu declarațiile

-A - - -

care a luat cu- 
spus că este de 
miniștrilor Afa-

Cuvîntarea rostită de V. Ăl. Molotov în ședința din 29

cerilor Externe al S.U A. și Franței. 
El a susținut că N.A.T.O. este o or
ganizație creată în scopul apărării co
lective. Explicînd de ce în acest caz 
Uniunea Sovietică nu a fost prim.tă 
în N.A.T.O., Mac Millan a spus că 
N.A.T.O. este un sistem de state care 
au scopuri comune și puncte de ve
dere comune.

Din păcate, pentru membrii N.A.T.O. 
nu a fost încă posibil să se stabilească 
scopuri comune și un punct de vedere 
comun cu Uniunea Sovietică. De 
aceea, a continuat el, nu am putui 
accepta ca în organizația noastră să 
participe Uniunea Sovietică, întrucît 
toate hotărîrile N.A.T.O. trebuie să 
fie unanime, iar noi am fi acordat 
drept de veto ur.ei țări care urmă» 
rește alte scopuri. Poate că aceasta 
este o situație 'tristă, dar lucrurile 
stau astfel. Poate că nu întotdeauna 
va fi așa, dar noi trebuie să ținem 
seama de fapte.

H. Mac Millan a declarat că punctul 
8 din proiectul de ' 
garanții speciale 
trei puteri, oferă 
garanții împotriva 
oricărui membru al N.A.T.O. Arătînd 
că Germania trebuie să participe la 
acest tratat, MacMillan a spus : Sîn
tem gata să discutăm cu Uniunea So
vietică și cu aliații noștri problema 
modului în care se poate lărgi numă
rul participanților la acest tratat.

Apoi a luat cuvîntul V. M. Molotov.

octombrie 1955

tratat cu privire la 
prezentat de cele 
Uniunii Sovietice 

atacării din partea

Informații Pronosport
Programul concursului Pronosport 
nr. 44 Etapa din 6 noiembrie 1955
I Olanda—Norvegia
II Dinamo—C.C.A. (cat. A)
UI Progresul București—-Locomoti

va Tg. Mureș (cat. A)
IV Flamura roșie Arad—Minerul Pe

troșani (cat. A)
V Flacăira Ploești—Știința Timișoa

ra (cat. A)
VI Locomotiva Timișoara—Dinamo 

Orașul Stalin (cat. A)
VII Avîntul Reghin—Știința Cluj 

(cat. A)
VIII Progresul Sibiu—Dinamo 6 

București (cat. B)
IX Știința Craiova — Locomotiva 

Craiova (cat. B)
X Metalul Steagul roșu Orașul Sta

lin—Locomotiva T. Severin (cat. B)
XI Metalul 108—Minerul Lupeni

(cat. B)
XII FI. roșie Burdujeni—Progresul 

Focșani (cat. B)
MECIURI DE REZERVA:

A Dinamo Galați—Flacăra 1 
Ploești (cat. B)

B Metalul Oradea—Progresul 
Mare (cat. B)

C Flacăra Moreni—Flamura roșie Sf 
Gheorghe (cat. B)

D Flamura roșie Bacău—Locomoti
va Galați (cat. B)

Mai

Satu

Informații
Școala juridică Cluj primește în

scrieri în vederea calificării pentru 
funcțiuni administrative la instanțele 
judecătorești.

Sînt primiți absolvenții școlilor me
dii sau echivalente. Durata școlii este 
de 7 luni.

înscrierile se tac pînă la 10 noiem
brie a.c. la Birourile de Cadre ale Tri
bunalelor Regionale și 
Capitalei 'R.P.R. Sediul 
naiul Regional Cluj.

★
La 1 noiembrie se va 

marile saloane ale Palatului Veneția 
expoziția-bazar internațională „Copilul 
în lume", organizată de Comitetul i- 
tălian de Cruce Roșie din Roma.

La această expoziție a fost invitată 
și Crucea Roșie a R.P.R. Din Bucu
rești au fost trimise costume na
ționale, obiecte de artizanat pentru 
copii, jucării, cărți de literatură pentru 
copii și tineret și alte felurite lucruri 
care înfrumusețează Viața copiilor din 
patria noastră.

★
Intre 1 și 3 noiembrie are loc la 

Budapesta Congresul despre proble
mele teorie) literaturii, organizat de 
Academia de Științe a R.P. Ungare.

La congres participă și o delegație 
a Academiei R.P.R. din care fac_ parte: 
acad. Tudor Vianu, 
Laszlo și t______

la Tribunalul 
școlii: Tribu-

deschide, în

ar Vianu, prof. univ. Sabedy 
scriitorul Kovacs Gyorgy.

★
Duminică dimineața au părăsit Ca

pitala patriarhul Kiril al Bulgariei, mi
tropolitul Sofronie al Tîrnovei, arhi
mandritul losif Dicov și diaconul Vasi
le Veleanov, membri ai delegației Bi
sericii ortodoxe bulgare care a partici
pat la festivitățile religioase consacra
te sărbătoririi a 70 de ani de la pro
clamarea autocefaliei Bisericii ortodo
xe romîne.

In cursul aceleiași zile a părăsit Ca
pitala și arhiepiscopul Athenagoras al 
Thyatirelor, reprezentant al Patriarhiei 
ecumenice de la Constantinopol la săr
bătorirea aniversării a 70 de ani de la 
proclamarea autocefaliei Biserici) orto
doxe romîne.

★
In ziua de 11 noiembrie orele 17, 

va avea loc în cadrul institutului A- 
gronomic „Nicolae Bălcescu" Bucu
rești ședința publică a Consiliului ști
ințific al Facultății de Agricultură 
pentru susținerea disertației aspiran
tului Gheorghe Bîlteanu. intitulată 
„Influența regimului de nutriție ș-i u- 
miditate aâupra producției la bum
bac".

Referenți științifici: Academician 
Prof. Dr. Gh. Ionescu-Sisești (Insti
tutul Agronomic București)

Prof. Dr. Safta Ion 
gronomic Craiova).

Prof. Dr. N. Ciapoiu 
gronomic București)

Ședința va avea loc

(Institutul

(Imtitutul

A-

A-

t___ r_ ______ în amfiteatrul
A ^clădirea A Bulevardul Mărăștl nr. 
59.

Deschiderea Săptămînii teatrului și muzicii ruse și sovietice
Lunj seara, la Teatrul de Operă și 

Balet al R.P.R., a avut loc deschiderea 
Săptămînii teatrului și muzicii ruse și 
sovietice. Cu acest prilej s-a prezen
tat baletul „Călărețul de aramă" de 
Reinhold Glier, lucrare distinsă cu 
Premiul Stalin.

Spectacolul a fost realizat îin regia 
lui Igor Smirnov, maestru de balet 
la Teatrul Mare Academic de Stat din 
Moscova. Decorurile sînt semnate de 
Silviu Bogdan, iar costumele de Ofe- 
11a Popescu Tutoveanu și Paula Brîn- 
coveanu Miaeștrii de balet asistenți: 
Oleg Danovschi, artist emerit al R.P.R 
și Bela Balogh. Din distribuție au fă-

cut parte : Pușa Niculescu și Gh. Co- 
tovelea, laureați ai celui de al 5-lea 
Festival mondial al tineretului și stu
denților, N. Bazaca, I. Ranja, C. Cos- 
tiniuic, I. Iliescu, I. Zirra. Lizi Lind, 
Lulu Ross, Eugen Mărcui, Gh. Ranja 
și alții.

Conducerea muzicală a aparținut 
dirijorului Robert Rosensteck.

In cadrul Săptămînii teatrului și mu
zicii ruse și sovietice. Teatrul de Ope
ră și Balet al R.P.R. va mal prezenta 
pe lîngă baletele „Călărețul de aramă" 
și „Fînitîna din Baccisaral" spectacole
le cu operele „Dama de pică" și „Ru- 
salka". (Agerpres).
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00110 — 24*) 1.000 08829 — 1—50 400 17358 — 32») 5.000
00161 — 18*j 5.000 09060 — 34*) 5.000 17964 — 26*) 1.000
00986 — 36*) 10.000 09480 — 46*) 5.000 18200 — 13*) 5.000
01066 — 4*) 1.000 09974 — 1—50 400 18316 — 28*) 5.000
01184 —■ 8*) 1.000 10457 — 50*) 5.000 18319 — 1—50 1.000
01206 — 7*) 1.000 10916 — 24*) 1.000 19599 — 1—50 400
02017 — 33*) 5.000 11076 — 16*) 5.000 19640 — 21*) 5.000
02427 - 8*) 1.000 11429 — 45*) 5.000 19858 — 36*) 1.000
02802 — 49*) 10.000 11713 — 23*) 1.000 20016 — 40*) 1.000
03357 — 32») 5.000 12737 — 35*) 1.000 20714 — 49*) 1.000
03511 — 1—50 400 12769 — 46*) 10.000 20903 — 36*) 1.000
03524 — 44*) 1.000 13136 — 23*) 5.000 21051 — 38*) 1.000
04943 — 46*) 10.000 13219 — 1—50 1.000 21276 — 2*) 5.000
04961 — 18*) 5.000 14056 — 33*) 1.000 22017 — 49*) 1.000
05360 — 1—50 400 14441 — 10*) 10.000 22127 — 1—50 1.000
05561 — 1—50 400 14547 — 29*) 10.000 22327 — 15*) 5.000
06263 — 1—50 1.000 15662 — 45*) 5.000 23337 — 1—50 400
06597 - 36*) 1.000 15737 — 1—50 400 23420 - 2*) 1.000
06869 — 47*) 5.000 15976 — 23*) 5.000 23977 — 29*) 1 000
07059 — 36*) 1.000 16235 — 39*) 1.000 24051 — 42*) 5.000
07564 — 50*) 1.000 16287 — 15*) 25.000 24787 - 4*) 5.000
08220 — 17*) 5.000 16408 — 28*) 5.000 24848 — 27*) 5.000
08644 - 1*) 1.000 17191 - 41*) 5.000

*) Celelalte 49 obligațiuni din ac eastă serie cîștigă 400 lei fiecare.

IMPORTANT
Cîștigurile din această listă se cuvin obligațiunilor ieșite la sorți în 

valbare de 200 lei.
Pentru obligațiunile cîștigătoare în valoare nominală de 150 și 50 lei, 

plătește '/t respectiv >/4 din Cîștigul indicat în această listă.

In total 3.400 cîștiguri în valoare de 1.691.600 lei.
In valoarea cîștigului este cuprinsă și valoarea nominală a obligațiunii 

cîștigătoare.
Plata cîștigurilor se face de către unitățile C.E.C. după normele sta

bilite prin instrucțiunile Direcției Generale C.E.C., cu specificarea menționată 
mai sus.

Director general,
ILIE DAVID

se

Contabil șef, 
IOAN MOISA

Delegația sovietică trebuie să țină 
seama atît de declarațiile făcute 
astăzi cît și de cele făcute ieri. Con
siderăm că am rămîne datori dacă 
nu am răspunde Ia cele ce s-au spus 
aici ieri. Bineînțeles, noi trebuie să 
dăm explicații și asupra celor ce s-au 
spus astăzi.

Declarația de astăzi a d-Iui Dulles, 
în care a analizat directivele șefilor 
guvernelor, a fost întrucîtva surprin
zătoare. Aș vrea să mă ocup în pri
mul rînd de această declarație.

Discursul rostit de dl. Dulles a avut 
într-o oarecare măsură un caracter ju
ridic, un caracter de analiză juridică a 
directivelor care ne-au fost date de șe
fii guvernelor. Dar presupun că și în 
cazurile cînd se face o analiză juridică 
a unei probleme are importanță atît 
forma cît și conținutul problemei.

Am sperat de asemenea că în cu- 
vîntările rostite aici se va ține seama 
de ceea ce s-a menționat în 
cial în declarația delegației 
Intr-adevăr, prezentînd ieri 
rea noastră, am spus că ea 
la problemele securității 
și că avem în vedere 
tăm în viitor propuneri și în proble 
mele privitoare la Germania. După a- 
ceasta se pot oare formula pretenții că 
noi am fi trebuit să ne referim neapă 
rat în propunerea noastră la ambele 
probleme ? Oare aceasta contravine cît 
de cît intereselor cauzei cînd într-un 
document ne referim la o problemă, 
iar în alt document, referitor la ace
lași punct de pe ordinea de zi, ne vom 
referi la altă problemă legată de pri
ma ? Ni se pare că aici din partea 
noastră nu există vre-o contradicție 
sau ceva nejust, chiar dacă această 
problemă este supusă celei mai subtile 
analize juridice.

Ni se declară că în directivele șefi
lor guvernelor se spune că trebuie să 
existe o legătură strînsă între reunifi- 
carea Germaniei și problemele securi
tății europene. Nu avem obiecțiuni a- 
supra acestui fapt și tocmai de aceea 
am fost cu toții de acord să discutăm 
la punctul 1 de pe ordinea de zi atît 
problema securității europene cît și 
problema Germaniei. Am căzut cu toții 
de acord că acest lucru oglindește în 
mod exact directivele șefilor guverne
lor.

D-lui Dulles îi place proiectul pe care 
l-a prezentat el spre examinarea noas
tră. Acesta este dreptul său legitim. 
Dar de ce trebuie să procedăm neapă
rat așa cum găsește mai bine minis
trul Statelor Unite și de ce nu putem 
proceda așa cum ni se pare mai in
dicat, și anume —■ să acordăm o aten
ție de sine stătătoare problemei secu
rității europene și să analizăm în mod 
amănunțit această problemă, iar apoi 
și problemei Germaniei.

Dacă ne vom călăuzi acî de adevă
rata semnificație a directivelor șefilor 
guvernelor, în punctul 1 din directive 
se spune mai întîi de securitatea euro
peană, iar apoi de Germania. După 
cît mi se pare, acest lucru și-a avut 
sensul său la adoptarea directivelor.

După dispute în această problemă, 
în iulie, atunci am căzut de acord ca 
pe primul loc să figureze problema 
securității europene, iar pe locul 2 pro
blema germană. Și în cazul de față 
noi respectăm ordinea indicată în di
rective. In prima parte a punctului 1 
din directivele șefilor guvernelor 
vorbește de securitatea europeană 
după cum s-a arătat în mod just 
în propunerea noastră noi de aseme
nea am început cu problemele referi
toare la securitatea europeană.

Partea a 2-a a punctului I din direc
tivele șefilor guvernelor se referă la 
problema germană. Noi am prevăzut 
că în această problemă vom mai pre
zenta propunerea noastră și conside
răm că discutî-nd problema principală, 
problema securității europene — creăm 
premize favorabile pentru examinarea 
problemei germane, care este o proble
mă particulară și subordonată în ra
port cu problema principală, problema 
securității europene, adică a securită
ții pentru toate țările Europei.

In ceea ce privește problema germa
nă, considerăm că și discutarea ei tre
buie să corespundă directivelor șefilor 
guvernelor, iar în aceste directive se 
spune că miniștrii pot atrage părțile 
interesate la discutarea chestiunii.

A ridicat oare aci cineva chestiunea 
că este de dorit ca discutarea proble
mei germane să se facă cu participa
rea germanilor înșiși ? Deocamdată 
n-a fost ridicată această chestiune. 
Dacă vom discuta mai concret chestiu
nea germană trebuie evident să hotă- 
rîm mai întîi dacă reprezentanții po
porului german vor participa la dis
cutarea acestei probleme. Ieri am dec
larat că intenționăm să ridicăm și a- 
ceastă problemă cînd vom trece în

mod spe- 
U.R.S.S 
propune- 
se referă 
europene 

să prezen-

se
Și> 

aci,

mod concret la examinarea problemei 
germane.

Nu avem nici un fel de pretenții for
male în ceea ce privește proiectul pre
zentat de cei trei miniștri la punctul 
1 de pe ordinea de zi. Considerăm de 
asemenea că nu există nici un motiv 
de a se formula vre-o pretenție și față 
de propunerile noastre.

Pentru a fi consecvenți din punctul 
de vedere al îndeplinirii directivelor 
șefilor guvernelor, cînd vom trece la 
discutarea problemei germane va tre
bui să examinăm chestiunea partici
pării la discuția noastră a reprezen
tanților poporului german. Acest lucru, 
mi se pare, corespunde directivelor șe
filor guvernelor. Dar deocamdată, 
după cum vedeți, nimeni nu a ridicat 
această chestiune, întrucît discutarea 
concretă a problemei germane urmea
ză. abia sg aibă loc. înțelegem că a- 
ceasta se întîmplă pentrucă deocam
dată procedăm la un schimb de pă
reri mai ales în problema securității 
europene.

Dl. Pinay și dl. Mac Millan au făcut 
aci observații critice asupra proiectului 
nostru cu privire la bazele sistemului 
general european de securitate colec
tivă. Acest proieot a fost calificat în
vechit. Dar trebuie să spun că pro
blema securității europene în Europa 
a interesat și interesează toate popoa
rele europene. Presupunem că ea ne 
interesează și pe noi ca o chestiune 
fundamentală de asigurare a păcii și 
liniștii în Europa.

S-a spus aci ca proiectul prezentat 
de delegația sovietică asupra princi
piilor fundamentale ale tratatului ge
neral european cu privire la crearea 
securității colective în Europa fusese 
prezentat anterior la conferința șefilor 
guvernelor de către președintele Con
siliului de Miniștri, N. A. Bulganin. 
Nici nu intenționăm să negăm aceasta. 
Dar această propunere n-a fost exa
minată atunci, ășa cum n-au fost exa
minate nici alte propuneri și conside
rente formulate în problema securi
tății europene, care au fost încredin
țate spre examinare miniștrilor la ac
tuala conferință.

Referindu-se la securitatea în Euro
pa, dl. Pinay a invocat experiența isto
riei Franței, El a făcut afirmația că 
propunerile Uniunii Sovietice cu pri
vire la securitatea colectivă se asea
mănă cu garanțiile pe hîrtie care nu 
odată în trecut au indus în eroare 
Franța. Mi se pare că dl. Pinay n-a 
reușit să dovedească acest lucru. Voi 
reaminti faptele :

Sîntem de acord că experiența Fran
ței spune multe. Dacă vom privi fap
tele în față, trebuie să spunem că ne
norocirea Franței, ca ' 
europene, a constat 
ceea că conducătorii 
Franța să-și unească 
mari puteri, inclusiv 
tică, pentru a da în 
agresorului care se pregătea de război.

Acești conducători au preferat să 
urmeze politica creării de grupări, po
litică care, după cum se știe, a dus la 
cel de al doilea război mondial. Se 
știe de asemenea că tocmai Uniunea 
Sovietică a chemat statele europene la 
acțiuni colective în interesul menține
rii păcii, așa cum o face în prezent, 
pronunțîndu-se în favoarea s.ecurității 
europene.

Dl. Pinay a pledat aci ca un apără
tor fervent al blocului Atlanticului de 
nord. Am ascultat azi cu mult inte
res, ca și dealtfel în trecut, motivele 
pe care le aduce reprezentantul Fran
ței în apărarea blocului At'anticului de 
nord. Trebuie să spunem totodată că 
poziția Uniunii Sovietice față de blo
cul Atlanticului de nord n-a fost ex
pusă destul de precis. Ne putem lesne 
convinge de aceasta dacă voim exami
na cu atenție proiectul bazelor tra
tatului general european de securitate 
colectivă, pe care l-am prezentat spre 
examinarea D-voastră. Totodată noi nu 
avem vreun temei pentru a ne îndoi 
că poziția Uniunii Sovietice față de 
blocul Atlanticului de nord nu este un 
secret pentru dvs. și n-avem nevoie 
să ne repetăm în această privință.

Dl. Mac Millan a încercat cu oarecare 
entuziasm să dovedească motivele pen
tru care, după părerea sa, Uniunea So
vietică nu poate fi admisă în N.A.T.O. 
El a motivat acest lucru prin faptul că 
blocul Atlanticului de nord și Uniunea 
Sovietică au țeluri diferite.

Ne înțelegem suficient unii pe alții 
și știm suficient de bine că în orice 
caz într-o problemă — fundamentală 
pentru popoarele din întreaga lume — 
noi, așa cum ni s-a părut și cum ve
dem, și în prezent, avem țeluri comu
ne, unice — țelurile apărării păcii, ale 
asigurării securității pentru statele 
noastre și pentru toate popoarele lu
mii. Dacă am fi avut țeluri diferite în 
problema apărării intereselor păcii, a- 
tunci de ce ne am fi întrunit aci, de

și a altor state 
în trecut în a- 
ei n-au vrut ca 

eforturile cu alte 
Uniunea Sovie- 
comun o ripostă

ce am discuta probleme ca : problema 
securității europene, problema germa
nă, problema dezarmării, problema 
dezvoltării contactelor între Răsărit 
și Apus ?

Dl. Pinay putea fi înțeles și în sen
sul că Uniunea Sovietică nu ar doii să 
colaboreze sincer și cinstit cu Statele 
Unite în problemele asigurării păcii 
în Europa, în problemele asigurării 
securității europene. Cred că nu există 
nici un motiv pentru o asemenea in
terpretare, deoarece întreaga semnifi
cație a conferinței de la Geneva a șe
filor guvernelor și semnificația confe
rinței noastre o vedem în faptul că, 
împreună cu reprezentanții Statelor 
Unite ale Americii, noi — reprezentan
ții Franței, Marii Britanii și Uniunii 
Sovietice — colaborăm pentru realiza
rea unui acord general și a înțe'egerii 
comune a intereselor apărănii păcii și 
securității în Europa 
lume. Și noi sperăm 
poate fi realizat cu toate 
existente.

Dar delegația sovietică 
gației franceze întrebarea 
puride intereselor păcii în 
intereselor nemijlocite ale 
noastre o asemenea situație cînd într-o 
organizație, într-o grupare militară, 
participă anumite state europene, in
clusiv Germania occidentală remilita
rizată și, pe de altă parte, este consi
derată inacceptabilă participarea la 
aceasta a Uniunii Sovietice iubitoare 
de pace ? Poate fi aceasta o dovadă că 
un astfel de bloc are un caracter de
fensiv și că nu este îndreptat împotri
va Uniunii Sovietice ? Și încă o între
bare: corespunde oare aceasta princi
piilor pe care le-am recunoscut absolut 
elementare, absolut indiscutabile, cînd 
în anii războiului crîncen am luptat 
împotriva agresiunii germane și cînd 
ne-am luat angajamentul ferm de a 
colabora în comun pentru realizarea 
eforturilor comune în vederea preîn- 
tîmpinării unei noi agresiuni germa
ne? Aceasta este o întrebare legitimă.

Dl. Dulles a declarat ieri că grupă
rile militare ale statelor ccciidentale — 
U.A.T.O. și Uniunea Europei occiden
tale, sînt de asemenea „Asociații de 
securitate colectivă". El a dezvoltat în 
continuare ideea că aceste grupări sînt 
o expresie a dreptului inalienabil al 
popoarelor la apărarea individuală și 
colectivă, de care se vorbește în Carta 
O.N.U. Putem însă cu greu fi de a- 
cord cu această afirmație. Dacă am 
accepta acest punct de vedere, ar tre
bui, probabil să recunoaștem că An
tanta și Tripla înțelegere dinaintea 
primului război mondial, ca și pactul 
amti-oomimtern dinaintea celui de al 
doilea război mondial, erau și ele 
„Asociații de securitate colectivă". Se 
știe că organizatorii acestor grupări 
militare nu conteneau să afirme cu 
orice prilej că crearea lor ar fi, chipu
rile dictată de interesele autoapărării. 
Nu credem • - * ■
ar putea fi 
apreciere a grupărilor militare 
menționate.

Intr-adevăr, Carta O.N.U. prevede 
dreptul sacru al popoarelor la apărare 
individuală și colectivă, al cărei scop 
este asigurarea securității statelor. Or, 
crearea de grupări militare închise, 
opuse altor state cărora li se închide 
dinainte calea spre, participarea la a- 
cordurile și tratatele respective, este 
cu totul altceva.

Importanța pozitivă a propunerii ce
lor trei miniștri constă în faptul că 
aceasta reprezintă un pas înainte față 
de conferința de la Berlin de anul tre
cut. In ea se vorbește deja de secu
ritatea" colectivă care rămînea în um
bră în propunerile celor trei pu’eri la 
conferința de la Berlin. Prin urmare, 
putem constata cu Satisfacție o apro
piere între pozițiile celor trei puteri și 
poziția U.R.S.S.

Cu toate acestea, examinînd mai 
atent această propunere, se creează 
impresia că și în cazul de față men
țiunea privitoare la securitatea euro
peană are un caracter mai mult for- 
mal.„ Acestei probleme nu i se acordă, 
după cît se pare, importanța pe care 
credem că o are.

Dl. Dulles a pomenit aici despre 
unele afirmații declarative în legătură 
cu problema securității europene, cu
prinse în proiectul celor trei miniștri. 
Poate ca ar fi utile și astfel de afir
mații declarative. Nu ne vom angaja 
într-o discuție în legătură cu aceasta. 
Dar pentru asigurarea securității eu
ropene ajung oare afirmații declara
tive și mențiunile despre posibilitatea 
consultării ?

Relevînd aspectul pozitiv al proiec
tului celor trei miniștri, delegația so
vietică consideră necesar să atragă a- 

' tenția și asupra acestei lipse esențiale.
Principala lipsă a proiectului celor 

trei miniștri intitulat „Unificarea Ger- 
i maniei și securitatea" credem că cons-

și în întreaga 
că acest lucru 

dificultățile

pune dele- 
dacă cores- 
Europa și 
‘î statelor

însă că cineva dintre noi 
de acord cu o astfel de 

sus-

tă în faptul că proiectul este în între
gime subordonat unei singure sarcini 
— de a obține includerea întregii Ger
manii, care să fie și remilitarizată, în 
blocul Atlanticului de nord (N.A.T.O.), 
In acest proiect se vorbește despre re- 
unificarea Germaniei, dar, după cît se 
pare, nu această problemă interesează 
pe autorii proiectului.

Am fost sfătuiți aici să consultăm 
mai aprofundat proiectul celor trei 
miniștri. Desigur acesta este un sfat 
rezonabil și noi am ținut seama pe 
deplin de aceste dorințe delicate. Dar 
cu cît examinezi mai mult proiectul 
prezentat, cu atîta te convingi mai 
mult că propunerile cuprinse în el nu 
sînt în concordanță cu sarcinile unifi
cării Germaniei, așa cum ar corespun
de acestea intereselor poporului ger
man și asigurării securității în Eu-< 
ropa.

Se creează impresia că pe autorii 
proiectului problema unificării Germa
niei îi interesează numai în cazul cînd 
Germania unificată va deveni un mem
bru al N.A.T.O. (blocul Atlanticului 
de nord). Intrarea în vigoare a trata
tului cu privire la așa-zisele „garanții 
speciale" în legătură cu unificarea Ger
maniei este prevăzută numai pentru 
acest caz.

Dl. Dulles a dat dovadă de destulă 
răbdare explicîndu-ne că dacă Germa
nia unificată va intra în rîndul parti- 
cipanților tratatului de la Varșovia, în 
acest caz nu cele trei puteri vor tre
bui să dea ~
mania.

Desigur, 
justă. Insă 
fel la cazul cînd Germania unificată 
— dacă, va fi cu adevărat liberă să-și 
aleagă calea — nu va dori în genere 
să participe la o grupare sau alta. Nici 
dl. Dulles.' nici dl. Mac Millan, nici dl. 
Pinay n-au dat în această privință 
vre-o explicație convingătoare nici în 
proiectul de tratat al celor trei miniștri 
și nici î.n cadrul discuțiilor noastre. 
Oare pe noi ne interesează numai o 
Germanie pe care o considerăm dina
inte ca un participant obligatoriu la o 
grupare sau ailta? Oare ne interesează 
numai o Germanie care ar fi convena
bilă și de dorit pentru grupările exis
tente în prezent și nu ne interesează 
o Germanie care să dispună cu adevă
rat de libertatea de .a-și alege calea ca 
stat democrat și iubitor de pace? Con
siderăm că poporul german trebuie să 
aleagă el însuși calea Germaniei, după 
libera sa voință. Noi însă trebuie să 
ne îngrijim pentru a contribui și aju
ta la timpul oportun poporul german 
pentru ca Germania unificată să fie 
un stat iubitor de pace și democrat.

Atunci nu va fi nevoie de a atrage 
Germania într-o grupare sau alta și 
în felul acesta de a limita într-uu fel 
sau altul libera voință a poporului 
german în opera de reconstituire a 
Germaniei pe baze pașnice și demo
cratice.

Toate acestea ne cer să cădem de 
acord în primul rînd în problema fun
damentală — în problema securității 
țărilor întregii Europe. Atunci și pro
blema germană va ocupa locul său, 
fără a provoca temeri pentru rezo'va- 
rea ei unilaterală. Insă o rezolvare 
unilaterală a problemei germane, în
dreptată spre includerea Germaniei 
unificate într-o grupare sau alta, nu 
va fi primită cu simpatie de popoarele 
Europei care năzuiesc spre întărirea 
păcii și securității europene.

Repet, am realizat un oarecare pro
gres — recunoaștem cu toții că pro
blema securității europene este o p o- 
blemă care are o importanță primor
dială pentru popoarele Europei. Tre
buie să facem un nou pas înainte.

Intr-adevăr, dacă vom examina pro
blema securității europene, mai ales 
di,n punctul de vedere al intereselor 
unui anumit grup de țări, din punctul 
de vedere al întăririi unei anumite 
grupări de state în Europa, acest punct 
de yedere îngust nu se va bucura de 
simpatia popoarelor Europei.

Iată de ce punem întrebarea : Es e 
oare cu putință ca noi să cădem cu 
toții de acord pentru a examina aici 
problema securității nu din punctul de 
vedere al întăririi j "/ 
state sau alteia, ci din punctul de ve
dere al intereselor securității 
țărilor din Europa, în orice caz 
punctul de vedere al intereselor tutu
ror statelor europene care au avut atît 
de mult de suferit de pe urma milita
rismului german și care năzuiesc atît 
de mult să nu admită reînvierea mili
tarismului german și o nouă agresiune 
din partea acestuia ?

Delegația sovietică cere participant!- 
lor la conferință ca, înainte de a trece 
mai departe, să-și exprime punctul de 
vedere în această problemă.

garan(ii cu privire la Ger<

aceasta este o explicație 
dl. Dulles nu s-a referit de

unei grupări de

tuturor 
din
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Noi propuneri importante 
ale delegației sovietice

O edința de azi a miniștrilor de Ex- ---- -—
terne, cea de a patra a confe- Prin telefon
rințet, a fost marcata de un e- t - i . • i

'veniment de considerabilă însemnătate: de 13 trimisul nOStrU Special 
propunerea delegației sovietice în ve
derea încheierii -uimii tratat de securi
tate nu între toate statele Europei — 
devreme Ce, așa cum a arătat în șe
dință V. M. Molotov, nu s-a ajuns încă 
la înțelegerea indispensabilă pentru 
aceasta — ci, îniâr-o. primă etapă, în
tre un număr mal restrâns de state și 
anume cele patru mari puteri, statele 
semnatare ale alienței Uniunii Euro
pei occidentale și ale tratatului de la 
Varșovia inclusiv Republica Federală 
Germană și Republica Democrată 
Germană.

In strînsă legătură cu aceasta și fi
nind seamă de propunerile al căror 
exponent s-a făcut- astăvară mai cu 
seamă primul ministru- al Marii Brita
nii, delegația U.R.S.S. s-a declarat de 
acord cu ideea creării între Est și 
Vest a unei zone speciale, în care for
țele armate să fie redus-e și supuse 
inspectării.

Delegația sovietică a făcut și pro
puneri concrete privitoare la defini
rea acestei zone, in așa fel incit să 
corespundă intr-adevăr așezării „între 
Est și Vest"așa cum se vorbește de
spre ea în directivele celor patru șefi 
de guverne.

la Geneva
Interviul acordat de Vîlko Cervenkov 

unor ziariști englezi

In momentul de față clteva sute de 
gazetari care populează Casa Presei, 
transmit, comentează sau — așteptlnd 
legătura cu redacțiile respective — 
discută noile propuneri sovietice. Una 
din aprecierile care se aude cel mai 
des este că aceste propuneri sînt de 
natură „să urnească din loc conferin
ța".

Se dovedește astfel din nou nete
meinicia raționamentelor cu care un 
număr de comentatori încercau să-și 
convingă cititorii că întllnirea miniș
trilor de Externe nu oferă perspective 
de înțelegere. Desfășurarea ședințelor 
dovedește că cei patru miniștri își ex
pun poziț'ile, le argumentează, caută 
să identifice punctele de contact și să 
înlăture divergențele.

Este de așteptat ca după aprecierile 
elogioase ..pe care miniștrii occidentali 
le-au făcut și în ședința cu privire la 
aceste propuneri, ca și delegațiile S'a. 
telor Unite, Marii Britanii și Franței, 
să dea la rindul lor dovada unui larg 
spirit de colaborare. Adevărul este că 
și opinia publică se manifestă foarte 
categoric în acest sens. Și nu numai 
opinia publică in sensul cel mai larg

al cuvlntului, dar și cercurile politice 
destul de apropiate delegațiilor occi
dentale. „Manchester Guardian", de 
pildă, într-un editorial recent critică 
cu vehemență faptul că delegațiile oc
cidentale se mențin neclintite în ceea 
ce privește conținutul memorandumu
lui lor nr. I.

O altă serie de propuneri a prezen
tat delegația Uniunii Sovietic,, în le
gătură cu punctul 3 al ordinei de zi. 
După cunt s-a anunțat sîmbătă, șe
dința de azi a început prin expuneri 
ale miniștrilor in problema dezvoltă
rii contactelor între Est și Vest, ur- 
mind ca pe baza acestui schimb de pă
reri, experții să poată lucra în pro
blema schimburilor, în timp ce miniș
tri continuă discuțiile asupra securită
ții europene și reunificării Germaniei.

Propunerea pe care delegația sovie
tică a înaintat-o conferinței in cursul 
acestei prime părți a ședinței de azi 
după amiază este considerată pe drept 
cuvînt aici ca expresia unei reale do- 
rinți de cooperare internațională. Pro
punerea aceasta oferă posibilități mul
tiple de normalizare și de dezvoltare 
a relațiilor dintre state, pe tăr Imurile 
cele mai diverse.FLORICA SELMARU

Geneva, 31 octombrie 1955.

SOFIA 30 (Agerpres). — A.T.’B. 
transmite: Ziariștii englezi Jeffery 
Green și W. J. Hiks, sosiți la Sofia 
cu prilejul meciului internațional de 
fotbal dintre echipele naționale ale An
gliei și Bulgariei; au rugat pe Vîlko 
Cervenkov, președintele Consiliului de 
Miniștri al Bulgariei, să răspundă la 
diverse întrebări.

Ziarele au publicat răspunsurile lui 
V. Cervenkov.

Răspunzînd la întrebarea : Primirea 
cordială făcută echipei de fotbal en
gleze la Sofia înseamnă că Bulgaria 
este gata să întărească prietenia sa 
cu Anglia și ce măsuri ați putea pro
pune actualmente pentru lărgirea a- 
cestor legături ? V. Cervenkov a de
clarat :

Primirea cordială făcută echipei de 
fotbal engleze la Sofia nu este decît 
o expresie a dorinței și a hotărîrii 
poporului și guvernului Bulgariei de 
a sprijini și întări legaturile priete-

nești cu Anglia și cu poporul englez. 
Ce. măsuri pot fi propuse pentru rea
lizarea acestui țel ? Vizitele reciproce 
ale reprezentanților științei, ariei, 
sportului precum și ale reprezentanți
lor vieții publice și politice sint mă
suri bune care trebuie să fie încura
jate pentru ca legăturile de prietenie 
între cele două țări să se dezvolte 
și să se întărească.

Acordurile comerciale și financiare 
în-cheia‘e anul acesta între Bulgaria 
și Anglia, a declarat V. Cervenkov, 
constituie un pas important care pre
zintă interes pentru cele două țări; 
nu sînt motive ca acest pas să nu 
fie urmat de noi măsuri în această 
direcție. Tot ceea ce ajută la îmbună
tățirea relațiilor dintre Bulgaria și 
Anglia pe baza intereselor reciproce, 
a egalitătij în drepturi, a respectului 
și încrederii, reciproce se va bucura 
întotdeauna de sprijinul și de buna 
voință a guvernului bulgar.

Șe dința din 31 octombrie
GENEVA 31 (Agerpres). — La 31 

octombrie, ora 15 (ora Europei Cen
trale), s-a deschis cea de a 4-a ședin
ță a conferinței miniștrilor Afacerilor 
Externe ai Franței, Angliei, Uniunii 
Sovietice și S.U.A.

In cadrul schimbului de vederi, pri
mul a luat cuvîntul A. Pinay. El a 
arătat că guvernul francez este favo
rabil „dezvoltării relațiilor comerciale 
între est și vest. Pinay a încercat fără 
nici un temei sg arunce vina pentru 
restrîngerea legăturilor comerciale a- 
supra țărilor din Europa răsăriteană, 
deși se știe că îngustarea relațiilor co
merciale între est și vest este rezulta
tul politicii de discriminare inițiată de 
adepții războiului rece.

Mac Millan care a hiat cuvîntul în 
continuare a arătat că guvernul bri
tanic acordă o mare importanță aces
tei probleme, exprimîndu-și convinge
rea că asupra acestui punct de pe or
dinea de zi se vor face progrese con
siderabile. Deși a recunoscut progre
sele obținute în ultimul timp în do
meniul liberei comunicații,și a comer
țului între est și vest, el și-a exprimat 
îndoiala asupra eficienței acestor for
me de contacte între est și vest.

A luat apoi cuvîntul V. M. Molotov. 
El a arătat că în conformitate cu 
directivele din iulie ale șefilor guver
nelor celor patru puteri delegația so
vietică prezintă o serie de propuneri 
concrete. Textul prezentat de V. M. 
Mblotov cuprinde o serie de măsuri 
care se bazează pe posibilitățile ce 
pot fi adoptate în mod practic, inclu
siv de către organismele și agențiile 
Națiuni'or Unite, pentru' atingerea 
scopului propus. Aceste propuneri pre
văd dezvoltarea comerțului interna-

țicnal, eliminarea obstacolelor care 
există in acest domeniu. Totodată, pro
iectul sovietic prevede înlesnirea libe
rei treceri a vaselor de comerț ale tu
turor țărilor prin strîmtorile și cana
lele internaționale etc.

In încheierea discuțiilor asupra aces
tei chestiuni, J. F. Dulles, secretar de 
stat al S.U.A. a propus ca examinarea 
problemei înlăturării obstacolelor în ce 
privește libertatea comerțului și sta
bilirea unor contacte mai largi între 
est și vest să fie remise unui comitet 
de experți.

Cei trei miniștri obcidentalj au pre
zentat un memorandum care cuprinde 
propuneri asupra punctului 3 al ordi- 
nei de zi.

S-a hotărît ca experții celor patru 
puteri să examineze propunerile pre
zentate de delegați asupra punctului 
trei de pe ordinea de zi.

După o scurtă pauză, cei patru mi
niștri, au reluat examinarea punctului 
1 de pe ordinea de zi — securitatea 
europeană și Germania, Luînd cuvân
tul V. M. Molotov, a arătat că pentru 
examinarea problemei germane dele
gația sovietică consideră necesar să 
fie invitat Otto Grotewohl, primul mi
nistru al Republicii Democrate Germa
ne și cancelarul Adenauer, șeful guver- 

, sau reprezen- 
ai acestora. Cei 

Afaceri Externe 
declarat împotriva

nului R. F. Germane, 
tanti autorizați 
trei miniștri de 
occidentali s-au 
participării reprezentanților R.D. Ger
mane la conferință, întrucîf S.U.A., 
Anglia și Franța nu au recunoscut gu
vernul R. D. Germane. Ei au susținut 
ca la lucrările conferinței să participe 
numai reprezentanții5 guvernului R. F. 
Germane.

V. M. Molotov a prezentat apoi o 
nouă propunere în problema securiiă; 
ții europene. Propunerea conține un 
proiect de Tratat de securitate în Eu
ropa la ca.re urmează să participe pen
tru început cele patru mari puteri, ță
rile membre ale Uniunii Europei oc
cidentale, țările semnatare ale Trata
tului de la Varșovia, cele două state 
germane — R.F.G. și R.D.G. precum 
și statele care și-ar exprima dorința 
să participe la acest Tratat ca de pil
dă Iugoslavia, Danemarca. In decla
rația sa V. M. Molotov a arătat că în 
dorința de a merge în întîmpinarea 
propunerilor occidentale delegația so
vietică dorește să propună, în confor
mitate cu directivele șefilor guvernelor 
celor patru puteri, crearea unei zone 
de limitare și inspecție a armamente
lor în Europa care să includă terito
riul Republicii Federale Germane și 
Republici; Democrate Germane precum 
și statele vecine cu Germania. Acor
dul cu privire la zona de limitare și 
inspecție a armamentelor urmează să 
preva-dă nivelurile maxime ale elec
tivelor forțelor armate ale S.U.A., 
U.R.S.S., Angliei și Franței folosite 
pe teritoriile statelor din această zonă. 
Problema nivelului efectivelor forțelor 
armate urmează să constituie obiec
tul unui examen suplimentar. Angaja
mentele pe care și le vor asuma cele 
patru puteri trebuie să fie puse de a- 
cord cu statele pe teritoriul cărora se 
află staționate trupe, în conformitate 
cu drepturile suverane ale acestor sta
te. Obligațiile privitoare la 
angajamentelor celor patru 
mează să fie controlate pe 
inspecții comune.

In încheierea dezbaterilor 
nou cuvîntul J. F. Dulles.

executarea 
puteri ur- 
baza unei

a luat din

PENTRU TRANSFORMAREA 
SOCIALISTA

A COMERȚULUI ȘI INDUSTRIEI 
PARTICULARE

DIN R. P. CHINEZA
PEKIN. — China Nouă : La 29 oc

tombrie, Mao Ț2e-dun, președ nte'e 
Republicii Populare Chineze, a invi
tat pe mvmbrii Biroului executiv al 
Asociației de comerț și industrie pe 
întreaga Chină și a discutat cu ei 
problema privind modul cel mai ra
țional de înfăptuire a transformării 
socialiste a industriei și comerțului 
particular.

La consfătuire au participat Liu 
Sao-ți, Ciu En-lai, Ciu De și Cen 
Iun, membri ai Secretariatului Corni, 
tetului Central al Partidului Comu
nist Chinez; membri ai Biroului Po
litic al C.C. al partidului comunist, 
precum și membri, și membri supleanți 
ai C.C. aflați în prezent la Pekin.

Au luat parte de asemenea nume
roși oameni de stat, reprezentanți de 
seamă ai diferitelor partide și grupuri 
democratice, ai organizațiilor de masă, 
ai diferitelor ministere și întreprinderi 
— în total 500 de persoane.

La consfătuire au luat cuvîntul Mao 
Țze-dun, Ciu En-lai, Cen Șu-tun, Li 
Ciju-cen, Jun I-jen, Huan Cijan-șui, 
Hu Țzu-an și Gun Tian-nin.

UN GEST DE BUNĂVOINȚĂ
PEKIN. — China Nouă: In confor

mitate cu prevederile legii, un tribu
nal al R.P. Chineze a condamnat Ia 
închisoare pe doi cetățeni americani — 
Harriet C. Mills și Armand Proulx — 
care s-au făcut vinovați de crime co
mise în China. Totuși, tinînd seama de 
comportarea lor în timpul executării 
pedepsei, tribunalul a hotărît în 
zent să.i elibereze din închisoare 
inte de expirarea sentinței și 
expulzeze din China.

EXPERIENȚE ATOMICE 
ALE FORȚELOR AMERICANE 

RĂNESC COPII

pre- 
ina- 
să.i

JAPONEZI
PEKIN — China Nouă: După cum 

se anunță din Tokio, la 25 și 26 oc
tombrie armata americană 
trageri cu artileria atomică in partea 
de nord a insulei Okinawa. Patru co
pii dintr-o școală din apropiere au 
fost răniți. Ferestrele școlii au fost 
prefăcute în țăndări, ier clădirea șco
lii a suferit avarii grave. Cu toate a- 
cestea. un purtător de cuvint al ar
matei amerierne a declarat că aceste 
trageri de artilerie vor avea loc timp 
de trei săptămîni în fiecare marți, 
miercuri și joi. Agenția japoneză KF 
odo relatează că guvernul japonez a 
fost informat de autoritățile militare 
americane că la 8 noiembrie, in re
giunea muntelui Fuji, vor avea loc 
exerciții cu lansatoare de rachete a- 
tomice. Populația japoneză, în special 
locuitorii din apropierea muntelui Fu-

a făcut

ji, se opun cu hotărîre plănuitelor e- 
xerciții cu lansatoare de rachete ato
mice. După ce s-a anunțat că vor avea 
loc exerciții cu lansatoare de rachete 
atomice. Consiliul sindicatelor din pre
fectura Șizuoka a hotărît să organ’zeze 
un miting de masă și să ceară sindi
catelor din raza prefecturii Yamanași 
să se alăture luptei împotriva exerci- 
țiilor cu rachete atomice.

J. F. DULLES
VA AVEA O ÎNTREVEDERE 

CU FRANCO
GENEVA. — Agerpres : Delega

ția americană la conferința miniștri
lor de afaceri externe ai celor patru 
puteri a anunțat că secretarul depar
tamentului de stat Foster Dulles va 
pleca marți in Spania pentru a avea 
întrevederi cu Franco.

COMORI DE ARTA POLONEZA 
CARE TREBUIE 

SA SE REÎNTOARCĂ IN PATRIE
VARȘOVIA P.A.P. transmite: — La 

Universitatea iagellonă din Cracovia, 
a avut loc un miting la care au par
ticipat student! și profesori ai univer
sității, care au protestat împotriva de
ținerii ilegale in Canada a unui nu
măr de tapiserii poloneze de mare va
loare artistică, trimise în Canada în 
1939.

Ei au adresat o scrisoare lui L. B. 
Pearson, ministrul Afacerilor Externe 
al Canadei, în care cer restituirea a- 
cestor comori de neprețuit ale culturii 
naționale poloneze.

JUNTA NAȚIONALA 
CONSULTATIVA IN ARGENTINA

BUENOS AIRES. - TASS trans
mite : Printr-un decret al guvernului, 
în Argentina a fost creată o juntă na
țională consultativă. Din juntă fac 
parte 20 membri —- reprezentanți ai 
partidelor socialist, conservator, pro- 
gresist-democrat și creștin-democrat. 
Junta este un organ consultativ pe 
lingă guvern. Vicepreședintele Argen
tinei, Rojas, a fost numit președintele 
juntei.

BEN YUSSEF REVINE 
LA TRONUL MAROCULUI

PARIS 31 (Agerpres). — TASS 
transmite; Copiorm planului elaborat 
în cadrul tratativelor de la Aix-les- 
Bains, la 31 octombrie a sosit în 
Fran(a, venind din Madagascar, sul
tanul Marocului, Sidi Mohammed Ben 
Yussef, care a fost detronat în au
gust 1953 de autoritățile franceze. In 
Franța a sosit de asemenea Bvn Sli- 
man, pașa orașului Fez, care a con
simțit să formeze guvernul marocan.

înainte de plecarea sa în Franța, 
Ben Sliman s-a consultat cu privire 
la componența guvernului, iar repre
zentanții politici marocani cu care a 
discutat, și-au exprimat in unanimi-

tate părerea că este necesară revenirea 
la tron a lui Ben Yussef.

RĂNIȚI PE INSULA CRETA 
CU PRILEJUL UNEI MANIFESTAȚII 

ANTIBRITANICE
ATENA. — Agerpres: După cum a- 

nunță agenția France Presse, la 29 oc. 
tombrie a avut loc la Candia (insula 
Creta) o manifestație studențească în 
favoarea alipirii Ciprului la Grecia.

Manifestanții s-au îndreptat spre 
consulatul Angliei purtind pancarte și 
scandînd lozinci antibritanice.

Poliția a atacat pe manifestant!. 
Cîțiva studenți și un polițist au fost 
răniți.

REDACȚ1A §1 ADMINISTRAȚIA Piața .Scînteii —

(Agerpres). — TASS 
după amiaza zilei c'e 

Națională

PAR1S 31 
transmite : In 
30 octombrie, în Ădunerea 
franceză au început dezbaterile pe mar. 
ginea proiectului de lege guvernamen
tal cu privire la încetarea, începînd 
de la 2 ianuarie 1956, a împuternici ii
lor Adunării Naționale, precum și asu
pra problemei privind reforma sistemu
lui electoral.

Dezbaterile ău înceout cu examina
rea raportului prezentat de Paul Ri- 
beyre în numele Comisiei Adunării 
Naționale pentru problemele regula
mentului și dreptului de vot universal. 
Această Comisie s-a pronunțat, prin 
majoritate de voturi, cuprinzînd votu
rile deputaților comuniști, socialiști și 
membrilor partidului M.R.P., pentru ți
nerea de noi alegeri pe baza s'.stemu-

lui reprezentării proporționale, votarea 
urmînd să se facă într-un singur tur 
de scrutin.

Comisia s-a pronunțat de asemenea 
pentru încetarea la 2 ianuarie 1956 a 
împuternicirilor actua'ei Adunări Na
ționale. In cadrul acestor dezbateri, de
putatul comunist Jacques Duclos. mem
bru al acestei Comisii, a prezentat un 
amendament la raportul lui Ribeyre în 
care se propune ca în Algeria alegerî'e 
să aibă loc în aceeași zi ca și în F'-an. 
ța. In legătură cu alegerile din Alge
ria, Jacques Duclos a propus de ase
menea desființarea în Ă'geria a „stării 
excepționale" și să se acorde deplina 
libertate de acțiune partidelor, națio
nale și organizaților algeriene. Acest 
amendament a fost însă respins de 
Comisie.

Deschiderea expoziției industriale indiene 
de la Delhi

DELHI 30 (Agerpres). — TASS 
transmite: La 29 octombrie s-a des
chis la Delhi expoziția industrială in
diană. Expoziția a fost deschisă de 
Nehru, primul ministru al Indiei, care 
a salutat pe reprezentanții statelor 
străine, ce participă la această expo
ziție.

Nehru a declarat că expoziția indus
trială indiană este o încercare de a se 
înfăptui în mod prac'ic coexistența și 
colaborarea dintre diferite state.

Pavilionul Republicii Populare Ro
mine la expoziția de la Delhi se în
tinde pe o suprafață de 4.100 metri 
pătrați. La pavilionul romîn este exJ 
pusă o sondă care extrage petrol de la 
3.200 metri adîncime. Primul ministu

UN POD PESTE FLUVIUL GALBEN

Marți 1 noiembrie 1955 — nr. 3443

O uriașă construcție peste fluviul Galben : podul care va deservi 
calea fcr.tă Lan Șu-Sinkian din R. P. Chineză.

„Sînteți sute de milioane 
și reprezentat! o forță uriașă!“

Apelul adresat de F. S. M. femeilor muncitoare 
în vederea conferinței din iunie 1956

Nehru însoțit de ministrul Comerțului 
și Industriei, Krișnamaciari și alte per
sonalități au vizitat pavilionul R.P.R, 
fiind înlîmpinați de Iancu Horațiu, loc
țiitor al ministrului Industriei Petro
lului, conducătorul delegației romîne.

Presa indiană publică numeroase 
materiale în legătură cu pavilionul ro
mîn. Ziarele „Times of India", „Sta
tesman", „Hindustan Times", „Hindus
tan Standard", „Blitz" și altele con
sacră coloane întregi dezvol'ării eco
nomiei și schimburilor comerciale ale 
Republicii Populare Romîne. Ziarele 
publică fotografii și impresii despre 
pavilionul romîn și în specfel despre 
sonda care extrage petrol la mari adîn- 
cimi.

VIENA 31 (Agerpreș). — TASS 
transmite: Din inițiativa Federației 
Sindicale Mondiale în iunie 1956 va fi 
convocată conferința internațională a 
femeilor muncitoare.

In legătură cu aceasta comitetul de 
pregătire a conferinței a adresat fe
meilor din întreaga lume următorul 
apel :

Muncitoare, funcționare. învățătoa
re. gospodine, femei muncitoare de la 
orașe și sate 1

Voi năzuiți 6pre o viață mai bună 
pentru voi, copiii voștri, pentru toți 
aceia care vă sînt dragi.

Trebuie să apărați revendicările eco
nomice și sociale, să luptați pentru 
înfăptuirea speranțelor voastre, să fa
ceți schimb de experiență în această 
luptă. Doriți fierbinte pacea — condi
ție necesară pentru îmbunătățirea vie-

ții voastre. înțelegeți că mai trebuie 
făcute multe pentru stabilirea unri 
păci trainice și îndelungate folosind 
roade'e destinderii care s-a produs re-, 
cent în relațiile dintre state.

Sînteți sute de milioane și repre
zenta ți o forță imensă.

De unitatea voastră, indiferent de 
naționalitate, concepții, religie, aparte
nență sindicală, depinde îmbunătăți
rea condițiilor de viață și de muncă 
atit pentru voi, cit și pentru familiile 
voastre.

In scopul înfăptuirii acestor sarcini 
Federația Sindicală Mondială convoa
că între 14 și 17 iunie 1956 prima con. 
ferință internațională a femeilor mun
citoare.

Comitetul cheamă femeile muncitoa
re din întreaga lume să participe ac-, 
tiv la pregătirea conferinței .

întrevedere Molotov-Moshe Sharett
GENEVA 31 (Agerpres). — La 31 

octombrie, V. M. Molotov, șeful dele
gației sovietice la conferin'a de la Ge
neva a miniștrilor Afacerilor Externe

Reuniunea separată a
occidentali

a celor patru puteri, a avut o între
vedere cu M. Sharett, primul ministru 
și m'nistrul Afacerilor Externe al 
raelului, care se află la Geneva.

miniștrilor ds externa

GENEVA 31 (Agerpres). — La 31 
octombrie a avut loc la sediul delega
ției americane o reuniune a miiniș*rilor 
Afacerilor Externe ai S.U.A.. Marii 
Britanii, și Franței. Potrivit agenției 
France Presse, cei trei miniștri de ex
terne occidentali au discutat probleme-

Is-
le Orientului Mijlociu și au coordonat 
punctele lor de vedere asupra celei 
de a treia chestiune de pe ordinea de 
zi a conferinței miniștrilor Afacerilor 
Externe ai celor patru puteri „dezvol
tarea contactelor între Est și Vest".

. . - - rStassen și un grup de experți americani 
vor sosi la Geneva

WASHINGTON 30 (Agerpres). — : 
Harold E. Stassen, consilierul pre
ședintelui Eisenhower pentru proble
mele dezarmării, va pleca la 31 octom
brie la Geneva pentru a participa la 
lucrările conferinței miniștrilor Aface- - -—* *.

rilor Externe ai U.R.S.S., S.U.A., An
gliei și Franței.

Stassen este însoțit de mai mulți 
membri ai grupului special numit de 
președintele Eisenhower pentru stu
dierea problemelor dezarmării.

★ : ■—

0 La 31 octombrie a avut loc la 
Cairo semnar.ea unui tratat de priete
nie intre U.R.S.S. și Yemen. In legă
tură cu semnarea tratatului s-a dat 
publicității un comunicat comun al 
Uniunii Sovietice și Yemenului (TASS)

© La invitația Adunării Populare a 
Republicii Populare Bulgaria, la 30 
octombrie a sosit la Sofia o delegație 
a Sovietului Suprem al U.R.S.S. in 
frunte cu N. I. Beliaev, membru al Co
misiei de validare a Sovietului Unit 
unii , secretar al C.C. al P.C.U.S. 
(TASS).

9 Președintele Sovietului Uniunii al 
Sovietului Suprem al U.R.S.S., A. P. 
Volkov și președintele Sovietului Na
ționalităților al Sovietului Suprem al 
U.R.S.S., V. T. Lațis, au adresat pre
ședintelui Consiliului național și pre
ședintelui Consiliului federal al Repu
blicii Austriace invitația de a trimite 
In U.R.S.S. o delegație parlamentară 
austriacă. Invitația a fost acceptată. 
Plecarea delegației parlamentare aus
triece în Uniunea Sovietică va avea 
loc în perioada 20 noiembrie — 4 de
cembrie a.c. (TASS).

9 La 29 octombrie au sosit la Bel
grad, cu un tren special, aproximativ 
200 de turiști din Moscova, Lenin
grad, Kiev și Minsk. In cursul călă-

toriei lor în Iugoslavia, turiștii sovie
tici vor vizita orașele Niș, Skoplje, 
Prizron, Reci, Novi Pazar, Titograd, 
Kotor, Dubrovnik, Split, Zadar, Opa- 
tin Bled, Liubliana și 
(TASS).

© Liu Șao-ți, președintele 
lui permanent al Adunării

Zagreb.

Legăturile comerciale ale R. P. R 
siacu est

La 29 octombrie, 
s-a deschis la 
New Delhi „Ex
poziția industria
lă indiană", care 
va funcționa pînă
la 15 decembrie. Pe terenul din ca
pitala Republicii Indiene unde s-a 
amenajat expoziția, se profilează si
luetele pavilioanelor și instalațiilor 
amenajate de numeroase țări parti
cipante.

Se vor bucura desigur oamenii 
muncii, și în special muncitorii din 
industria de utilaj petrolifer din 
țara noastră, când vor afla că unul 
din punctele de atracție ale expozi
ției, spre care converg toate privi
rile, este impresionanta turlă meta
lică de peste 40 m. înălțime a in
stalației complete de foraj pe care 
o prezintă pavilionul Republicii 
Populare Române.

Este pentru prima oară cînd țara 
noastră participă la o expoziție 
în India sau1 în vreo altă țară 
din această parte a lumii. Acum 
mărfui ile noastre, capacitatea econo
mică a țării noastre, industria noa
stră în plină ascensiune, încep să fie 
cunoscute în țările Asiei de sud-est.

Fără îndoială că este un prilej de 
mîndrie patriotică pentru poporul 
nostru muncitor faptul că o serie 
întreagă de mărfuri românești : sti
clărie, chimicale, hîrtie, ciment, ma- 
șini-unelte, articole de uz casnic 
pătrund în India, în Indonezia sau 
in. alte țăii asiati.ee.

Cu ani în urmă nici, nu putea fi 
vorba de un comerț organizat între 
Romînia și țările asiatice. Abia în 
anul 1954, pentru prima oară în is
toria relațiilor comerciale ale țării 
noastre, Romînia a încheiat a- 
corduri comerciale și de plăți cu 
țări ca India sau ca Indonezia. A- 
nul acesta și anul viitor se vor rea

liza probabil noi acorduri și tran
zacții directe între Republica Popu
lară Romînă și unele țări asiatice, 
ca urmare a interesului ce se ob
servă în Birmainia, Afganistan, Si
ria, Iran, Tailanda, Ceylon etc. pen
tru schimburile comerciale cu țara 
noastră și a atenției deosebite pe. 
care Republica noastră Populară o 
acordă acestei zone geografice care 
intră acum pentru prima oară în 
sfera de legături comerciale ale ță
rii noastre.

Nu este oîtuși de puțin înfmplă- 
tor interesul pe care țaira .noastră 
îl acordă comerțului cu țările asia
tice și nici interesul pe care aces
te țări îl poartă legăturilor comer
ciale cu Romînia sau cu celelalte 
țări de democrație 
interes are la bază 
lagărul democratic 
popoarelor asiatice 
dență și pentru dezvoltarea econo
mică și culturală. In India, în In
donezia. în Tailanda și în alte țări 
din Asia de sud-est i se desfășoară 
acum construcții de furnale, de cen
trale electrice, de rafinării de pe
trol și de zahăr, de țesătorii, de 
șosele. Aceste țări achiziționează 
instalații industriale complete, ma
șini și utilaje, mașini-unelte, mate
rial rulant și altele. Desigur că ele 
doresc să achiziționeze aceste măr
furi acolo unde sînt servite mai 
prompt: mai repede, mai bine, mai 
ieftin și, mai ades, fără condiții 
prealabile — în spiritul egalității 
în drepturi și al avantajului reci
proc.

populară. Acest 
simpatia cu care 
urmărește lupta 
pentru . indepen-

Faptul că țara noastră -poate asi
gura azi asemenea livrări și în con
dițiile amintite face ca Republica 
Populară Romînă să caute și ea 
lărgirea sferei legăturilor sale co
merciale în această zonă geografi
că. în care ea a pătruns în trecut 
în mod sporadic și întotdeauna in
direct, prin intermediul unor firme 
din occident.

In anul 1954, după semnarea a- 
cordului comercial și de plăți cu In
dia, țara noastră a înființat o agen
ție economică la Bombay, a numit 
reprezentanți ai întreprinderilor ro
manești pentru comerțul exterior și 
a început operațiuni comerciale di
recte, reciproc avantajoase, cu fir
me din Republica Indiană. După în
cheierea acordului comercial romî- 
rio-indian, în țara noastră au sosit 
o serie de mărfuri indiene ca ceai, 
piper, șerlak, filme cinematografice. 
Noi am livrat Indiei hârtie, sticlă
rie, chimicale și articole de uz cas
nic. Tranzacții asemănătoare au 
fost încheiate și cu Indonezia, în 
cadrul acordului comercial semnat 
la Djakarta m cursul anului 1954.

Este neîndoielnic că tranzacțiile 
realizate pînă în prezent nu reflec
tă nici pe departe posibilitățile de 
intensificare a legăturilor comer
ciale dintre țara noastră și țările a- 
siatice și aceasta, este în primul 
rînd consecința faptului că nu este 
'ncă bine cunoscut potențialul pie
țelor respective. In momentu' de 
față, datorită expoziției de. la New 
Delhi, prin intermediul agenției 
noastre economice de la Bombay și 
al reprezentanților noștrj comerciali

de la New Delhi 
și Djakarta, ca și 
prin condițiile pe 
care le asigură a- 
corduri'le comer
ciale semnate în

1954 și prelungite în anul 1955, se 
duce o muncă de prospectare și in
formare comercială oare este meni
tă să asigure dezvoltarea serioasă a 
schimburilor de mărfuri ale țării 
noastre cu țările asiaitice.

In planurile de import ale țării 
noastre intră achiziționarea unor în
semnate cantități de astfel de măr
furi ca piper, ceai, condimente, cau
ciuc, bumbac brut și bumbac fire, 
orez, cafea și altele care, pot fi gă
site în țările asiatice, după cum ex
porturile noastre de mașini-unelte, 
utilaje și instalații industriale, linii 
de . ciment, utilaj petrolifer, pompe, 
material feroviar rulant, geamuri, 
ciment, produse textile, produse pe
trolifere, bunuri de larg consum, 
produse alimentare și altele, pot fi 
îndreptate spre țările din bazinul O- 
ceanulu; Indian, Republica Populară 
Rom nă este de asemenea în mă
sură să livreze acestor .țări insta
lații industriale complete și să con
tribuie totodată la montarea și pu
nerea lor în funcțiune, fără a pre
tinde pentru aceasta vreun drept de 
orice fel la.exploatarea ulterioară a 
instalațiilor vîndute. De altfel, în re
lațiile sale comerciale, R.P.R. asigu
ră partenerilor săi avantajul că 
plata mărfurilor românești se poate 
face și în compensație, tot cu măr
furi. fără angajarea, de devize.

Legăturile comerciale tot mai 
str nse ale țării noastre cu țările 
sud-asiatice, determinate de condiții 
economice și geografice favorabile, 
tind să capete un loc însemnat în 
comerțul exterior al României.

ȘT. RADU

Comitetu- 
reprezen- 

tanților populari din întreaga Chină, 
a primit delegația parlamentară fran
ceză în frunte cu Daniel Mayer. 
(China Nouă)

© Potrivit relatărilor ziarului iugo
slav „Vecerni Novosti", la 28 octom
brie, uzina de wtșipi de construcție 
și utilaj minier din Krușevaț a produs 
10 tractoare cu șenile „Tg-50“ — pri
mele din Iugoslavia — destinate mun
cilor agricole. (TASS).

© Comitelui ex.ecutiv național al 
congregațiilor evreești din America, 
care își ține lucrările la Atlantic City, 
statul New Jersey, a adoptat o rezo
luție cerînd secretarului Departamen
tului de stat Foster Dulles, ca în 
cursul actualei conferințe de la Gene
va „să aducă la îndeplinire spiritul 
Genevei...", și a avertizat împotriva 
„transformării unei Germanii remiliia- 
rizate în piatra unghiulară a politicii 
externe americane în Europa". (Ager
pres)

9 La 29 octombrie, în sala mare a 
Filarmonicii din Leningrad a fost exe
cutată în prima audiție concertul pen
tru vioară al lui Dmitri Șoslakovici. Ei 
a fost interpretat de orchestra simfo
nică a Filarmonicii sub conducerea 
lui Evghenii Mravinski, artist al po
porului al U.R.S.S.; solist — profeso
rul David Oistrach. Aceasta este cea 
de a 99-a compoziție a lui Șoslakovici. 
Ea a fost mult apreciată de către as
cultători. (TASS).

SPECTACOLE
CINEMATOGRAFE : Patria, Flacăra: 

Spre țărmuri noi; Republica, I. C. Fri
mu, înfrățirea între popoare: Soldatul 
Ivan Brovkin; București, Libertății, Al. 
Sahia: Romeo și Julietta; Maglieru,
Elena Pavel, N. Bălcescu: Aniberg Ex
press; București oraș înflorit; Maxim 
Gorki: Indonezia; Filimon Sirbu, Mio
rița, Al. Popov: Zvăpăiata; Timpuri 
Noi: Tîrgul internațional din Damasc; 
Ziua Aviației R.P.R.; -Meciul dă fotbal 
R.P.R.-Belgia; Lacătul minune; Victo
ria: Fantomele părăsesc piscurile; Ti
neretului: Tîinăra gardă, (ambele se
rii); Lumina, Gh. Doja, 1 Mai: Crain- 
quebille; Cultural: Lumina farului; 
Unirea: O aventură pe coasta Atlanti
cului; Vasile Roaită: In zori de zi:-® 
Martie: Roma, orele 11; C. David, Car- 
pați: Puterea dragostei; Tudor Vladi- 
mi 
ca, 
taxi;
Volga: Frona; 23 August: Căderea E- 
mi-ratului; Donca Simo: Bun- venit die 
Marshall; llie Pintilie: Neuitatul an 
1919;. Popular: Liliacu'.; 8 Mai: Sadko;

Timpul probabil
(BULETINUL INSTITUTULUI 
METEOROLOGIC CENTRAL)

In București pentru următoarele 3 
zile: Vreme î-n general închisă si 
umedă cu cer schimbător, mai mult 
noros. Ploi temporare. Vînt moderat. 
Tem-peratur-a în creștere. 1

In țară pentru următoarele 3 zile: 
Vremea rămâne în general închisă și 
umedă ou cerul schimbător, mai mult 
acoperit în vestul ș: sudul țării. Vor 
cădea ploi intermitente, mai tntîi în 
sud-vest-ul țării, apoi în restul țării. 
In munți ninsoare. Vînt moderat. Tem
peratura în creștere.

eseu: Dragostea unei femei; Mun- 
Al. Eminescu: Necunoscuta din 
Arta: Prințesa Mary; Moșilor,
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